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JANUAR
Snega nam zima dala ni obilo 
in na Golteh je že odcvetel prvi zvonček 
je smučar gledal proti nebu milo 
bil poln 'zgub turistični je lonček

FEBRUAR
Bili izdelani so raznovrstni plani 
kako začrtana bo v letu naša pot 
sedaj je jasno, da v tej uri rani 
bili papirji polni so različnih zmot

MAREC
Prišla v dolino je novica strašna, 
da Celje bi nas rado potopilo 
smo dali vedet jim, da nismo raja plašna, 
da Lučnico branili bomo tudi s silo

APRIL
V dolini naši prvič sta v roke si segla 
družbeni in pa privatni kapital,
da rezultate takšne bi dosegla, 
ki dvignil standard naš bi s kriznih tal

MAJ
Kmetijstvo naše je v težavah 
zato izdelali so skupne teze, 
ki nastale so v glavah 
politikov uradnih in pa Kmečke zveze

JUNIJ
Kaj spet se v glavah glavnih kuha? 
da v dolino speljali bodo plinovod 
vendar iz moke te ne bode kruha 
bilo dovolj je že drugačnih zmot

JULIJ
V dolino prišel je predsednik Šinigoj 
z veljaki reševali so turizem
za uspeh postavil prvi je pogoj,
da ne zmaga omahjjivost, ampak optimizem

AVGUST
Že spet zobe pokaže nam narava 
plazovi, dež, neurje odnaša nam mostove 
zaradi škode bo bolela glava 
naslednje naše še rodove

SEPTEMBER
Občinski praznik je enkrat na leto 
bogatejši smo za nekaj pridobitev 
zakaj ni praznik bojj pogost, presneto 
je moja bistroumna ugotovitev
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OKTOBER
V dolini kmalu bomo imeli raj 
ko tisoč mark povprečna bode plača 
me vprašate, če bo ta raj že zdaj, 
ne — to je cijj, a živeti zanj se splača

NOVEMBER
V Turist odpravlja prisilna se uprava 
bo goste v gostilne spet prignala 
gotovo čakajo nesmrtna slava 
če firma na lastnih bo nogah obstala

DECEMBER
Spet dvignili so se kozarci 
smo zdravja, sreče spet si zaželeli, 
da ugodni gospodarski bi bili kazalci 
poslej bojj mirne čase radi bi živeli



Ni se m m  potrebno 
sramovati
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Domači praznik v Okonini

Koline —  trihineloza
Sedaj je  čas kolin in tudi čas, da 

se seznanimo z trihinelozo.

Kaj je  trihineloza?
Trihineloza je  zajedalska bole

zen živali in ljudi. Povzročajo ze
lo majhen zajedalec trihinela. 
Spolno zreli zajedalci živijo v 
tankem črevesu gostitelja, ličinke 
pa v njegovih prečno progastih 
mišicah, to je  v mesu. Bolezen se 
prenaša z mesom, v katerem so že 
omenjene ličinke. Za to bolezen 
lahko zboki 49 različnih sesalcev. 
Največ bolezni odkrijejo pri lisi
cah in medvedih, med domačimi 
živalmi pa pri prašiču, psu in 
mački. Nevarni prenašalci so tudi 
miši in podgane. Domače živali, 
predvsem prašiči, se okužijo s 
kuhinjskimi mesnimi odpadki, 
lahko tudi od mrhovine obolelih 
živali. Človek se okuži s suho, 
prekajeno svinino, klobasami in 
premalo kuhanim mesom okuže
nega domačega prašiča, pogosto 
tudi divjega prašiča, medveda ali 
druge divjačine.

Človek zboli 5 —  15 dni po 
okužbi. Pri obolelih se pojavi dri
ska in bruhanje. Bolniki imajo te
žave pri požiranju, prizadete so 
žvekalne mišice, mišice jezika, 
vratu in trebušne prepone. Na
stopijo dihalne težave, bolečine v 
mišicah in oteklina obraza, zlasti 
okoli oči. Obolele osebe pogosto

celo umrejo. Pri živalih bolezen
ska znamenja niso izrazita.

Rejci oz. potrošniki domačih 
živali morate biti previdni pri na
kupu živali. Prašiče nabavljajte 
samo v rejah, ki so zdrave in ne iz 
krajev z neznano zdravstveno si
tuacijo. O  tem se posvetujte s kra
jevno veterinarsko službo. Vsak 
potrošnik se mora zavedati, da 
sušenje, dimljenje in zmrzovanje 
vseh ličink trihinel ne uniči, ker so 
globoko v notranjosti mesa. Zato 
je  edina zaščita zdravo meso in 
zadostno kuhanje ali pečenje. Ve
terinarsko sanitarni pregled je  
obvezen za meso divjih prašičev 
in medvedov. Tudi zakoli živali v 
obratih kmečkega turizma, go
stinskih obratov, družbene pre
hrane in klavnicah, so pod veteri
narsko sanitarnim nadzorom. V 
preglede ni zajet edino domači 
zakol. Če je  bila žival kupljena v 
krajih z nejasno ali slabo zdrav
stveno situacijo, se mora tudi me
so prašičev, namenjeno za doma
čo uporabo iz tako imenovanega 
domačega zakola pregledati na 
trihinelo. Veterinarsko sanitarne 
preglede na tem področju oprav- 
ljavveterinarska služba v Mozirju 
in Šoštanju, vključno s pregledom 
na trihinelo, ki se imenuje trihino-

skopija. Veterinarski inšpektor 
Bojana Šturm, dipl. vet.

V četrtek, 7. decembra letos je bila 
v Nazarjah predkongresna konferen
ca komunistov občine Mozirje. Dele
gati osnovnih organizacij in člani or
ganov občinske konference so na ta 
način zaključili javno razpravo o 
kongresnih dokumentih. Predkongre
sne seje občinskih organizacij so 
hkrati tudi začetek 11. kongresa 
ZKS.

Delegati konference so z resnostjo 
in odgovorno ocenili sedanje družbe
ne razmere, pretežna večina razprave 
je bila namenja vsebini razmer v or
ganizaciji in sedanjim mednacional
nim odnosom v Jugoslaviji.

Povedano je bilo, da v sedanjem 
času doživlja preteklo delo zveze 
komunistov nemalo kritike, tej orga
nizaciji se pripisujejo napake in za
blode, ki jih je storila in tudi tiste, pri 
katerih ni bila udeležena. Takšne kri
tike so za marsikoga danes boleče in 
razloga, ker se članstvo zaveda, da ni
smo vsi odgovorni za vse, ker v prete
klosti nismo imeli vsi ne oblasti, ne 
monopola in torej tudi ne možnosti 
za napake.

Prav je, da smo kritični do svoje 
preteklosti, prav pa je tudi, da pove
mo, kaj je bilo dobrega. Vse negativ
ne in pozitivne ugotovitve pa mora
mo obravnavati v kontekstu časa, v 
katerem so nastale.

Izražena so bila mnenja, da so 
vzroki za sedanje razmere v zvezi 
komunistov tudi v organizaciji sami. 
Prevečkrat smo vzroke za napake is
kali izven nas samih, nismo imeli us
treznih meril učinkovitosti, odgovor
nosti, vprašanje kriterijev kadrovske 
politike in še kaj.

Vendar večina članov ZK v občini 
ni pesimistov.

Ocenjujemo, da v občini ni razlo
gov za pretirano nezadovoljstvo. Do
seženi rezultati razvoja to potrjujejo. 
Nismo imeli tako imenovanih zgre
šenih političnih investicij, do leta na
zaj ni bilo nezaposlenosti, sorazmer
no družbenemu produktu organizira
no in pokrito družbeno infrastrukturo, 
zaustavljeno je bilo razseljevanje hri
bovitih območij itd.

V preteklosti so bili na vseh ključ
nih mestih člani zveze komunistov, ki 
se nimajo česa sramovati. Današnjo 
podobo in standard smo sooblikovali 
z delovnimi in ustvarjalnimi občani 
naše občine.

Na konferenci je bila z odobrava
njem podprta resolucija o sloven
skem podeželju.

Prepričani smo, da je v marsičem 
potrebno spremeniti razvojno strate-

ZSMS —  za svobodo mislečega sveta
Od 3. do 5. novembra je v Portorožu 

(kot je splošno znano) potekal XIII. kon
gres ZSMS. Kot delegati OK ZSMS Mo
zirje smo se kongresa udeležili: Franci 
Kotnik, Bojan Sevšek, Peter Küster in Pa
vla Vršnak. Glede na to, da so spremembe, 
sprejete na kongresu bistvenega značaja za 
organizacijo in njeno delovanje, mi dovo
lite, da vam jih predstavim.

Na kongresu seje ZSMS s sprejemom 
novega statuta preoblikovala ali bolje 
preobrazila v samostojno, odprto politič
no in družbeno organizacijo in del mla
dinskega političnega gibanja. Svojim čla
nom in drugim bo neposredno ali posred
no omogočala izražanje in uresničevanje 
njihovih interesov in ciljev. Poleg pozitiv
nega in demokratičnega uveljavljenega 
pravnega reda določajo najširši okvir nje
nega delovanja temeljne programske us
meritve. Mednje sodi zavzemanje za:

— nedotakljivost ter univerzalnost te- 
meljnih.človekovih pravic in svoboščin

— enakopravnost vseh ljudi, ne glede 
na družbeni položaj, starost, nacionalno 
pripadnost, jezik, raso, spol, spolno usmer
jenost, veroizpoved in izobrazbo

— pravno državo
— v svet odprto družbo
— svobodo gospodarske pobude v 

okviru ekološkega ravnotežja.
Član ZSMS je vsak, ki je starejši od 15 

let, sprejema njen program in statut ter 
podpiše pristopno izjavo. Član ZSMS ima 
pravico:

— da oblikuje in uresničuje politiko 
ZSMS, da deluje v organizacijah in orga
nih ZSMS ter družbenih oblikah organizi
ranja

— da voli in je voljen v vse organe 
ZSMS v skladu s sklepom RK ZSMS o 
kadrovski politiki

— da odstopi z voljene in imenovane 
funkcije

— da zaprosi za razrešitev
— da izstopi iz ZSMS
Član ZSMS ima dolžnost:
— da se ravna po statutu ZSMS
— da plačuje članarino, katere mini

malno višino določa RK ZSMS
Organizacijo ZSMS sestavljajo občin

ske, mestne, regionalne in univerzitetne 
organizacije ZSMS ter interesne, stanov
ske ter druge organizacije in združenja. Na 
občinski ravni deluje občinska organizaci
ja ZSMS, katero sestavlja najmanj 25 čla
nov. Organiziranje znotraj občinske orga
nizacije (razen občinske konference) s 
statutom ni opredeljeno.

Osnovna programska usmeritev ZSMS 
je »liberalno-konseryativna«: je svobod
njaška, za širjenje prostora demokratične
ga odločanja, hkrati pa ima posluh za 
ohranitev okolja in zgodovinske tradicije. 
Zavzema se za popolno uveljavitev poli
tičnega pluralizma. Cilj delovanja ZSMS 
je družbeni sistem, katerega glavni atribut 
bodo: tržno gospodarstvo, pravna in so
cialna država, ter materialno in duhovno 
bogata družba. Vsebina programskih do
kumentov, sprejetih na kongresu v Porto
rožu je tako obširna in pestra, da bi bilo ne
smiselno trgati iz nje posamezne poudarke, 
kajti nemogoče je v tako skrčeni obliki po
sredovati celovito in kvalitetno informa
cijo.

Vse podrobnosti, ki zanimajo koga od 
vas, od statutarnih določb do programskih

usmeritev ter seveda včlanjevanja v ZSMS 
lahko izveste na OK ZSMS v Mozirju, 
(stavba Ljubljanske banke) — tel. 831- 
577 ali preberete v Biltenu, ki gaje izdala 
OK ZSMS Mozirje, imajo pa ga v vsaki 
(bivši) osnovni organizaciji ZSMS v kra
jevnih skupnostih in delovnih organizaci
jah, osnovnih šolah in AMZ.

FRANCI KOTNIK
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gijo podeželja.
Pozivamo vse tiste, ki se svojih 

kmečkih korenin in mladosti na deže
li še zavedajo, da sodelujejo pri kon
kretnih projektih za razvoj podeželja. 
Pričakujemo iniciativo od tistih, ki 
imajo znanje in ambicije za razvoj. 
Izhodišče mora biti dejstvo, da so 
kmetje sposobni obdelati vso zemljo, 
a je potrebno Skrajšati poti, da zemljo 
dobi v obdelavo tisti, ki jo je sposo
ben in pripravljen obdelati. Kmetje 
izgubljajo motiviranost, ki v sedanjih 
pogojih gospodarenja (inflacija) og
roža nadaljnjo proizvodnjo. Sloven
ski živinorejci in veterinarji s skraj
nimi napori vzdržujejo doseženo . 
kvaliteto in obseg proizvodnje. Od 
rezultatov dela na kmetiji in kmetij
stva niso odvisni le ljudje na podeže
lju, ampak mnoga druga delovna me
sta v predelovalni industriji.

Podprli bomo vse predloge za 
spremembe in dopolnitve konceptov 
in predpisov, ki danes ovirajo proces 
razvoja podeželja iz vseh vidikov.

Od nas pa je odvisno, kako se bo
mo organizirali in koliko imamo 
energije za razvojne spremembe.

Reforma političnega sistema, ki 
prinaša politični pluralizem in večs
trankarski sistem, postavlja tudi našo 
organizacijo v drugačno vlogo. Želi
mo se preoblikovati v odprto, dina
mično in samostojno politično orga
nizacijo. Zasnove socializma opušča
mo s cilji, ki so oprejemljivi ljudem in 
dovolj blizu, da jih lahko dosežemo 
vsi. Želimo biti sodobna, ustvarjalna 
politična stranka. Naš edini cilj je 
udejanjanje materialnega, kulturnega 
in duhovnega razvoja družbe, v kateri 
obstajamo.

Z veliko mero zaskrbljenosti so 
člani ZK spregovorili o sedanjih za
ostrenih mednacionalnih odnosih v 
Jugoslaviji. Zastavljeno je bilo vpra
šanje, ali je racionalno razpravljati o 
ravnanjih nekaterih delov Jugoslavi
je, ki so Slovencem tuja in nesprejem
ljiva, ki obče niso prisotna v civilizi
ranem svetu.

Pa vendar je prevladalo mišljenje, 
da ponovno izrazimo podporo slo
venskemu političnemu in družbene
mu vodstvu, kije ukrepalo v skladu z 
voljo ljudstva in zavarovalo našo su
vereno pozicijo v Jugoslaviji.

Za nikogar ni prepričljivo zmerja- 
nje Slovenije s policijsko državo sa
mo zato, ker z zakonitimi sredstvi, 
brez neposredne uporabe nasilja pre
prečuje izvozno-uvozne mitinge. To 
še toliko bolj, ker zmerjanje prihaja 
od tam, kjer se Albanci ne smejo zbi
rati, kjer je uresničevanje te prepove
di terjalo več kot 20 smrtnih žrtev, 
kjer poteka neusmiljen obračun z 
drugače mislečimi, političnimi ka
zenski procesi zoper bivše funkcio
narje itd.

Žavzeli smo stališče, da pritiski od 
zunaj ne smejo zavreti procesov plu
ralnega razlikovanja in politične kon
kurence. Preprečevali bomo kakr
šnokoli maščevalnost nasproti neslo
venskim prebivalcem Slovenije in se 
zavzemali le za tiste omejitve, ki bodo 
preprečevale nerede in nasilništvo.

Predkongresna konferenca komu
nistov je bila dobro izhodišče za obli
kovanje naše bodoče usmeritve »ZA 
EVROPSKO KAKOVOST ŽIVLJE
NJA«.

Rezika Plaznik

Ustanoviti odbor 
Slovenske demokratične zveze

Pred dnevi so v nazarskem delav
skem domu ustanovili odbor Sloven
ske demokratične zveze za Zgornjo 
Savinjsko dolino. Ustanovnega zbora 
se je udeležilo preko 120 občanov, 

"s. kar je presenetilo tudi člane iniciativ
nega odbora. Izvolili so enajstčlanski 
odbor, ki mu predseduje dr. Franc 
Zagožen. Udeleženci so zelo kritično 
spregovorili o sedanjih razmerah v 
naši družbi, sprejeli delovni program,

prisluhnili pa so tudi Janezu Janši, ki 
je spregovoril o trenutnem razmerju 
sil doma in v svetu ter odgovarjal na 
številna vprašanja. Gostje so bili tudi 
predstavniki Slovenske demokratič
ne zveze iz velenjske občine, skupaj z 
njimi in koroškimi demokrati pa bo
do člani Slovenske demokratične 
zveze mozirske občine enotno nasto
pili na pomladanskih volitvah.

J. P.
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Pod nazorskim samostanom že lahko vidite prve obrise nove mrliške
vežice

Kako bo po novem letu?
Tudi v mozirski občini v zadnjem času 

veliko razpravljajo o izhodiščih za prilaga
janje organiziranosti samoupravnih inte
resnih skupnosti, uprave in izvajalcev 
ustavnemu zakonu. Čeprav ta -zakon ni
kogar ne prisiljuje v takojšnje spremembe, 
pa so nekatere naloge vendarle nujne in to 
takoj. Dejstvo je, daje neznank preveliko, 
časa pa premalo.

O tem so razpravljali tudi člani občin
skega izvršnega sveta. Enotni so bili, da 
tako pomembne naloge ne morejo prena
šati na bodočo sestavo iz dveh razlogov. 
Nekaj je namreč nalog, ki že zaradi redne
ga in nemotenega delovanja ne morejo 
čakati, saj ustreznih zakonov še nekaj me
secev ne bo. To velja predvsem za področ
je financ, drugič pa zato, ker sedanji izvrš
ni svet ob poznavanju celotne problema
tike nekaj mora ukreniti, saj bi člani v novi 
sestavi zagotovo porabili preveč časa, da 
bi ocenilli stanje in primemo ukrepali.

Dogodki se v tem obdobju prehitevajo, 
pravih izhodišč ni, stvari se menjajo iz 
dneva v dan, v mozirski občini pa jim po
leg tega primanjkuje ljudi, ki bi se bili spo
sobni lotiti te zares zahtevne naloge. Kljub 
temu bodo že na decembrski seji občinske

m iš i
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skupščine delegati odločali o ustanovitvi 
sekretariata za finance, v katerega bo 
vključena tudi uprava za družbene pri
hodke. Na prvi januarski seji se bodo de
legati odločali o novih predlogih. To so 
združitev funkcij sekretaijev izvršnega 
sveta in skupščine občine, združitev komi
tejev za gospodarstvo in družbeno plani
ranje ter za urejanje prostora in varstvo 
okolja, vključitev služb družbenih dejav
nosti v sekretariat za občo upravo in druge 
organizacijske spremembe.

Seveda vse te združitve niso sporne, so 
celo smotrne in nujne, zato ni bila odveč 
pripomba, da se vračamo na staro izključ
no iz praktičnih razlogov. Precej je bilo 
tudi besed o načinu začasnega financira
nja, sicer pa vso problematiko proučuje 
posebna delovna skupina, o stališčih pa 
bodo še razpravljali. Tudi o morebitnih 
viških delovne sile ob tej reorganizaciji so 
spregovorili. Hujših pretresov gotovo ne 
bo, saj je fluktuacija že sedaj precejšnja. 
To je sicer najmanj boleča oblika raciona
lizacije, nerodno je le to, da odhajajo 
najboljši.

J. P.
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Najbolj preproste rešitve so pogosto 
tudi najboljše.

Pripnimo si varnostni pas takoj, ko 
sedemo v vozilo in to zahtevajmo tudi 
od naših sopotnikov na vseh sedežih 
v vozilu, če so vgrajeni varnostni pa
sovi. V vozilo lahko vgradimo poseb
ne varnostne sedeže za otroke ali 
dodatne varnostne pasove za vse, ki 
se z nami vozijo na zadnjih sedežih.

SAMO PREPROST GIB JE PO
TREBEN, DA Sl PRIPNEMO VAR
NOSTNI PAS IN NAREDIMO NE
KAJ ZASE, LE MALO JE POTREB-

Asfalt tudi v Lenartu

NO ZA VEČJO VARNOST NAŠIH 
NAJBLIZJIH.

Posodobitev in asfaltiranje cest v 
Lenart nad Gornjim gradom je bila že 
dolgoletna želja tu živečih krajanov, 
ki pa se bo v naslednjem letu zagoto
vo uresničila. V ta namen so Lenar
čani že spomladi tega leta organizirali 
skupen sestanek, na katerem so se 
dogovorili, da želijo obnoviti in asfal
tirati cesti v Rogački graben in Ka- 
nolščico v skupni dolžini 4,5 km. Po 
ustanovitvi gradbenega odbora so 
stekle vse aktivnosti za začetek del, 
predvsem pa nabiralna akcija oziro
ma dogovarjanje o sofinanciranju
prizadetih krajanov. _. » .J Finančna kons
trukcija je bila namreč dogovorjena 
tako, da bosta TOK in GG Nazarje, 
ki sta upravljalca cest, v okviru last
nih sredstev izvedla vsa gradbena de
la do asfaltne prevleke, medtem ko 
bodo sredstva za asfalt zagotovljena 
delno iz referendumskega programa 
krajevne skupnosti, predvsem pa jih

bodo zbrali Lenarčani sami. Poudari
ti je treba, daje to izjemno veliko fi
nančno breme, saj bodo nekateri 
kmetje v ta namen namenili iz letnih 
etatov tudi do 80m3 in več lesa, ki ga 
bo odkupila DO Smreka, ostali ne
kmečki prebivalci pa bodo združili 
sorazmeren delež v denarju. Vseka
kor pa to niso le želje in dogovori, saj 
je od skupno zbranih približno 1200 
m3 lesa večina že pripravljenega, pre
ostali del pa bo takoj v prvih mesecih 
naslednjega leta. Tudi gradbena dela 
na obeh cestah so v polnem teku, iz
vajalec del GG Nazarje je pretežno že 
izvedel vsa zemeljska dela, odvod
njavanje in potrebna škarpiranja, ta
ko da bo možno, tudi seveda ob širši 
družbeni pomoči, po zastavljenem 
planu, cesti asfaltirati najpozneje do 
sredine naslednjega leta, s tem pa se 
bodo zagotovo tudi Lenarčani s po
sodobljenima cestama približali do
lini. F. P.

Velenjska banka prenovljena

Anton Vrhovnik med pozdravnim govorom v Velenju

V naših bankah se na sploh ugotav
lja neustreznost poslovnih prostorov, 
saj se poslovanje nenehno širi, temu 
pa ne sledijo ostali dejavniki, ki bi 
omogočili hitrejše in sodobnejše po
slovanje, predvsem v poslovanju s 
prebivalstvom.

Velenjska banka sicer sledi poso
dabljanju poslovanja že leta nazaj, s 
povečanimi in novimi poslovnimi 
prostori pa je omogočila še ustrezno 
širitev poslovnih mest, tako pač ne bo 
več takih vrst čakajočih ljudi, pa tudi 
za delavce banke se obetajo boljši de
lovni pogoji.

Skupaj s Službo družbenega knji
govodstva so pristopili k znatnemu 
povečanju poslovnih površin, kot je 
ob otvoritvi povedal predsednik LB 
Velenje Anton Vrhovnik, so tako 
pridobili skupaj 2896 kvadratnih me
trov novih površin, od teh bo koristila 
SDK okoli 40 odstotkov. Največ 
prometa s strankami je v bankah v 
tako imenovanih »likvidaturah«, to je 
preko okenc. Arhitekt Dane Jagrič je

poskrbel za prijazno opremljenost teh 
prostorov, gradbena dela pa je opra
vil Vegrad.

Slovesnost, ki je ob tej priliki bila 
posvečena prazniku republike, je po
tekala ob sodelovanju moškega pev
skega zbora »Kajuh« iz Velenja pod 
vodstvom pevovodje Zmaga Fran- 
koviča. Ker so počastili spomin na 
prvega ustanovitelja šolskega hranil- 
ništva pri nas, Petra Musija, kije uči
teljeva! v Šoštanju, so odkrili njegovo 
poprsje. O liku Musija je govoril prof. 
Jože Hudales, ki je nasto predstavil 
knjigo Aleksandra Videčnika De
narništvo v Šaleški in Zgornji Savinj
ski dolini, izdano v založbi Ljubljan
ske banke Velenje. Nekaj misli je o 
vsebini zapisa podal še avtor dela. 
Spored svečanosti pa je povezovala 
Majda Završnik. Prav prisrčno so se 
banki zahvalili za razumevanje mladi 
varčevalci OŠ Paka. Sledil je ogled 
poslovnih prostorov in nato kratko 
srečanje v jedilnici banke.

A. V.



3
Oddajali z  antibiotiki 
»nabito« mleko

V novembru je v naši občini nepri
jetno odjeknila vest, da so v Ljubljan
skih mlekarnah odkrili v mleku anti
biotike in daje največ takega oporeč
nega mleka prišlo prav iz mozirske 
občine. Veterinarska postaja Mozirje 
je pri 62 rejcih ugotovila bolezni vi
mena, zaradi katerih je bilo zdravlje
nih 95 krav z antibiotiki in to na 41 
gospodinjstvih. Takoj po zdravljenju 
je bilo vsem tem rejcem za osem dni 
prepovedano oddajanje mleka v zbi
ralnico. O zdravljenju in prepovedi 
oddaje mleka so bili obveščeni tudi 
organizatorji odkupa mleka v občini. 
Kontrola, ki so jo opravili veterinar
ski inšpektorji v Mozirju in celjski 
območni zavod pa je pokazala, da 5 
rejcev ni upoštevalo prepovedi odda
je mleka, s tem pa so povzročili 
zdravstveno oporečnost še drugega 
neoporečnega mleka na tem odkup
nem območju.

Poleg antibiotikov so v nekaterih 
vzorcih mleka z našega področja do
kazali prisotnost večjih količin ostan
ka zaviralnih substanc v mleku. Zato 
je veterinarska inšpekcija zadrugi do 
nadaljnjega prepovedala odkupovati

mleko od teh rejcev. Gre za zelo rigo
rozen ukrep, če bo Ljubljanska mle
karna uveljavljala odškodnino za po
vzročeno škodo. Po naših podatkih je 
do sedaj še niso.

Mleko, ki je »nabito« z antibiotiki 
je za zdravje ljudi zelo nevarno. Pri 
občutljivih Osebah npr. povzroča 
alergijo. Poleg tega zaradi vnašanja 
antibiotikov v človeški organizem z 
mlekom in mlečnimi izdelki postane
jo mikroorganizmi odpornejši, med 
njimi tudi patogene bakterije. Posle
dica tega pa je, da zdravila oziroma 
antibiotiki, ki jih zdravnik predpiše 
bolnemu človeku ne »primejo«. Vna
šanje večjih količin antibiotikov v 
človeško telo z mlekom lahko po
vzroči tudi uničenje velikega dela 
črevesne mikroflore.

Po vsem tem je jasno, da je šlo v 
naši občini za izredno neodgovorno 
in špekulantske ravnanje rejcev — 
skratka za poskus prodaje oporečne
ga mleka, za katerega so pač mislili, 
da se v velikih količinah ne bo odkri
lo. Na srečo se to tokrat ni zgodilo in 
bi moralo biti zadostno opozorilo za 
v bodoče.

R. P.

V Kovinarstvu podpisali 
družabniško pogodbo

V Kovinarstvu na Ljubnem so 12. 
decembra svečano podpisalj družab
niško pogodbo, s katero sta Železarna 
Ravne in Kovinarstvo Ljubno usta
novila družbo z omejeno odgovor
nostjo.

Podpis družabniške pogodbe je 
pravzaprav logično nadaljevanje do
brega poslovnega sodelovanja obeh 
firm.

Družabniška pogodba regulira 
med drugim tudi deleže posameznih 
partneijev. Delež Kovinarstva v skup
nem premoženju bo na začetku zna
šal 65 odstotkov, delež Železarne 
Ravne pa 35 odstotkov. Najkasneje v 
petih letih naj bi se ta odnos spreme

nil, tako da bi Železarna Ravne bila 
lastnica 49-tih odstotkov premože
nja, Kovinarstvo pa 51 odstotkov 
premoženja. Ta delež naj bi se spre
menil kot posledica vlaganja Žele
zarne Ravne v modernizacijo Kovi
narstva.

Družabniško pogodbo sta podpi- 
sala.predsednik poslovodnega odbo
ra Železarne Ravne Jože Žunec in 
ravnatelj Kovinarstva Mirko Strašek.

Podpisa pogodbe so se udeležili 
tudi drugi predstavniki obeh podjetij, 
kakor tudi vidni predstavniki gospo
darskega in družbenopolitičnega živ
ljenja republike in občine.

R. P.

O načrtovanem povečanju mozirskega zdravstvenega doma smo pisali 
v prejšnji številki. Danes že lahko sporočimo, da so doseženi vsi dogovo
ri in da torej ni več nobenih ovir za pričetek gradnje

— PREJELI SMO------------------------------------------------

Projektivni službi PTT Celje
Odbor za izgradnjo PTT omrežja v Krajevni skupnosti Ljubno ob 

Savinji seje sestal dne 7.11.1989 in razpravljal o problematiki izgrad
nje PTT omrežja oziroma o aktivnostih, ki tečejo. Na seji je bil prisoten 
tudi direktor TOZD za PTT Titovo Velenje tov. Milan Voga.

Odbor je ugotovil:
1. odbor oz. naročniki telefonskih priključkov so izpolnili vse dose

danje obveznosti do PTT
2. PTT dogovorjenih obveznosti ne izpolnjuje, odnosno delo po 

programu kasni.
S strani PTT (tov. Poteka) je bila dana obljuba, da bo objekt za cen

tralo zgrajen do konca meseca avgusta 1989. Sedaj pa ugotavljamo, da 
v tem času ni niti projektne dokumentacije. Prav tako je bila dana dne 
4.4.1989 na občini Mozirje, na skupnem sestanku, na katerem sta bila 
prisotna predstavnika PTT tov. Ravnjak in tov. Lenko, trdna obljuba, 
daje okvirni rok za izdelavo projektov za sekundarno omrežje septem
ber 1989 in vgradnja celotnega omrežja na Ljubnem ob Savinji konec 
aprila 1990

Odbor v KS Ljubno ugotavlja, da so roki že prekoračeni, kar je ne
dopustno in neodgovorno, saj se s tem ne zavaja samo imenovani odbor 
za to akcijo, ampak okrog 200 naročnikov.

Odbor za izgradnjo PTT omrežja Ljubno ob Savinji v imenu naroč
nikov telefona zahteva od PTT Celje, da pismeno takoj obvesti KS 
Ljubno ob Savinji o svojih aktivnostih na tem področju, nadalje zahte
va, da se takoj skliče sestanek, kjer bodo prisotni člani odbora, odgo
vorni predstavniki PTT. Zahtevamo, da se takoj prično dela na objektu 
za centralo in na izdelavi projektov, kakor tudi sama dela na sekundar
nem omrežju.

Zavedamo se, da čas ni naklonjen takim akcijam, vendar zahtevamo 
vso resnost in odgovornost, saj smo to dolžni pričakovalcem telefona.

Prosimo, da našo zahtevo sprejmete dobronamerno, a resno, ker si
cer bomo prisiljeni podvzeti še druge korake. Želimo pa stvari reševati 
sporazumno, vendar aktivno in v dogovorjenih rokih v obojestransko 
zadovoljstvo. Odbor za izgradnjo PTT Ljubno ob Savinji

Predsednik FRANC TERBOVŠEK

Nezadovoljstvo bodočih 
naročnikov narašča

V obdobju nekaj zadnjih let so v Zgor
nji Savinjski dolini krepko razširili tele
fonsko omrežje in ga posodobili. Težav 
tudi v tem času ni manjkalo, na koncu 
vsake posamezne akcije in vseh skupaj pa 
so bili vendarle vsi zadovoljni. Žal ni tako 
v teh dneh, saj prekipeva vodstvom naj
manj treh krajevnih skupnosti, da o bodo
čih naročnikih ne govorimo. Lanski in le
tošnji zagon ob načrtovanih novih širitvah 
omrežja je splahnil in se spremenil naj
manj v ogorčenje. Res je, da se samo
upravni sporazum s Podjetjem za PTT 
promet na ravni občine uresničuje, sem 
sodi izgradnja centrale v Mozirju, poveza
va s svetom in drugo, povsem nekaj dru
gega pa je uresničevanje samoupravnih 
sporazumov s posameznimi krajevnimi 
skupnostmi. Podjetje za PTT promet se 
vede nekorektno, ne upošteva določil spo
razumov, časovni roki so že zdavnaj več 
kot prekoračeni, podjetje požira obljube 
kot za stavo, velika slovesnost za področje 
krajevnih skupnosti Mozirje, Nazaije in 
Rečica naj bi bila 26. decembra 1989, 
storjenega pa ni bilo praktično ničesar. Z 
divjajočo inflacijo raste tudi nezadovolj
stvo in ogorčenje. Zakaj tako?

MOZIRJE

Nekaj konkretnega se dogaja le v Mo
zirju, samo v njegovem ožjem delu in še to 
zgolj naključno. V teh dneh namreč pri
ključujejo 89 od 202 številk. V ožjem delu 
zato, ker so od PTT dobili pristanek, da so 
ob polaganju kabla za kabelsko televizijo 
hkrati položili tudi telefonski kabel, hkrati 
delali in plačali. Ob tem razumljivo krep
ko negodujejo bodoči naročniki v Šmihe
lu, Radegundi, Starih Lokah, na Dobrov
ljah in drugod v okolici, kjer kljub vsem 
zagotovilom nimajo niti predračuna. Čuti
jo se prikrajšane zaradi priključevanja v 
središču Mozirja, vendar je jasno eno — 
če ne bi bilo akcije za kabelsko televizijo, 
tudi v Moziiju stanje ne bi bilo nič

drugačno.
Dejstvo vsekakor je, da PTT sklenjenih 

in slovesno podpisanih sporazumov ne iz
polnjuje, ne spoštuje rokov, kijih podalj
šuje in sam določa, inflacija pa že sedaj 
podira voljo in načrte krajanov. Glede na 
sedanje cene naj bi na primer naročnik na 
Brezju nad Mozirjem za polaganje kabla 
že sedaj plačal okrog 13 (starih) milijard. 
Precej jih je še bolj oddaljenih, bodo vsi 
zmogli tak izdatek? Tistim pa grozi cena 
23 milijard.

NAZARJE
Še bolj ogorčeni so v krajevni skupnosti 

Nazarje. Trdijo, daje odnos PTT pod vsa
ko kritiko, da se vede neposlovno in 
skrajno podcenjujoče do organov krajev
ne skupnosti in seveda do ljudi. Krajevna 
skupnost je nemočna, ob tem pa deležna 
vsakdanje plohe jeze in žaljivk, kot da je 
sama kriva. Z akcijo za 93 telefonov so 
pričeli lani oktobra in pobrali prispevke, z 
velikimi napori in nenehnimi zahtevami 
so pridobili projekte, sicer pa se v dobrem 
letu dni ni naredilo ničesar. Do 20. no
vembra bi po trdnih zagotovilih morali 
končno dobiti predračun in traso. Znova 
ni bilo nič, ne morejo pričeti s kopanjem 
jarkov, ne vedo za cene, sicer pa bi telefoni 
po sporazumu v tej krajevni skupnosti za
zvonili že letošnjega februarja, pa potem 
vsak naslednji mesec... Ob tem morajo 
sami poskrbeti za priglasitev del, za soglas
ja lastnikov zemljišč in vse sami plačati. 
Zares se sprašujejo, do kod segajo meje 
izigravanja.

REČICA
Nič drugače, nemara še slabše je v KS 

Rečica. Nimajo niti projektov, niti pred
računa, obenem pa še velike probleme 
glede povezovanja s centralo na Ljubnem 
ob Savinji v zgornjem delu rečičke kra
jevne skupnosti. T p

Več inovacij iz Glina
Odbor za razvoj in inovacije v Glinu Nazarje je  obravnaval letošnje 

predloge za inovacije.
Glede na število prijavljenih inovacij je  letošnje leto razmeroma raz

veseljivo, kajti v letu 1987 in 1988 je  inovativna dejavnost izrazito 
upadla.

Letošnjih 17 inovacij, ki so se večinoma že potrdile v praksi, pa kaže 
na ponovno oživljanje inovativne dejavnosti,

(inf)

Na Štefanovo bo referendum o novi organiziranosti kmetijske zadruge
Nova zakonodaja oziroma ukinja

nje tozdov je posegla tudi v organizi
ranje kmetijskih zadrug, čeprav to
vrstne organizacije preobrazbe še ne 
morejo izvesti v celoti, ker še ni nove
ga zakona o zadružništvu. O vseh teh 
problemih, kakor tudi o novi organi
ziranosti naše kmetijske zadruge smo 
se pogovarjali z direktoijem M-ZKZ 
Mozirje dipl. ing. agr. Alojzom 
Plaznikom.

SN: Kakšna naj bi bila torej or
ganiziranost naše zadruge po no
vem letu in kaj te predlagane spre
membe prinašajo?

PLAZNIK: Po desetih letih »tozd- 
ovske« organiziranosti ZKZ smo za
družni delavci in člani zopet na odlo
čitvenem razpotju z nalogo, da se 
ponovno reorganiziramo.

Sedanja organiziranost temelji na 
Zakonu o združevanju kmetov, ta pa 
na Zakonu o združenem delu, kije bil 
ob sprejetju proglašen za v svetu 
edinstveno in najdemokratičnejšo de
lavsko ustavo. Praksa pa je žal šla 
svojo pot in uzakonjeno samouprav
no demokracijo tako rekoč vse bolj 
spreminjala v anarhijo.

Z obstoječo organiziranostjo smo 
tudi v ZKZ pridobili dragocene iz
kušnje. Veliko je dobrih, nekaj tudi 
slabih. Z njo nismo zadovoljni niti 
zaposleni delavci, še manj pa kmetje 
— zadružni člani, ker je zadružnikom 
preveč odtujena.

Poglabljanje vsesplošne družbene 
krize v državi je privedlo oblastne oz. 
politične dejavnike do spoznanja, da 
nas dogovorna ekonoipija ne bo iz
vlekla iz gospodarskih težav in pribli
žala Evropi. Prava rešitev naj bi bila v 
koreniti spremembi gospodarskega 
sistema z usmeritvijo na tržno eko
nomijo, ki jo edino priznava in upo
rablja ves gospodarsko razviti svet. 
Za ta revolucionarni preobrat pa je 
potrebno obstoječo sistemsko zako
nodajo prenoviti oz. zamenjati z novo 
(okrog 30 sistemskih zakonov!). 
Osnovo gospodarske reforme pred
stavlja že v decembru 88 sprejeti in le
tos dopolnjeni Zakon o podjetjih, ki 
je vsebinsko razveljavil večino do
ločb Zakona o združenem delu. 
TOZD-e je praktično ukinil in vse 
temeljne ekonomske in upravljalske 
funkcije prenesel na raven delovne 
organizacije oz. podjetja. Vse gospo
darske subjekte je tudi zavezal, da 
morajo svojo organiziranost — po 
svobodni presoji — uskladiti z Zako
nom do konca tega leta. Glede na po

sebnosti in ponovno poudarjeni po
men zadružništva pa je za kmetijske 
zadruge in TOK-e določil izjemo, ki 
omogoča zakonsko prilagoditev šele 
po sprejetju zveznega in na njegovi 
podlagi republiškega zakona o za
družništvu. V zvezi s tem je Slovenska 
kmečka zveza skupaj z Zadružno 
zvezo Slovenije sprejela stališče, da 
naj nobena organizacija združenih 
kmetov (KZ ali TOK) v predhodnem 
obdobju do uveljavitve novega Za
kona o zadružništvu ne spreminja or
ganiziranosti in pravnega statusa, da 
ne bi prišlo do eventuelnega odtuje
vanja zadružne lastnine in kršenja za
konitih pravic kmetov. Takšno stališ
če je bilo potrjeno tudi spomladi na 
samoupravnih organih TZO in ZKZ 
ter na skupnem informativnem raz
govoru s predstavniki Zgornjesavinj- 
ske podružnice SKZ v septembru
1989.

Na tem razgovoru je bila poleg 
osnovnega vprašanja, kakšno organi
ziranost zadružništva in zadruge si 
kmetje želijo v prihodnje, sprožena 
tudi pobuda kolegija, da bi prvo fazo 
reorganizacije, t.j. ukinitev TOZD- 
ov in prehod nazaj na enovito KZ iz
vedli že do konca tega leta. To ne bi v 
ničemer ogrozilo interesov kmetov in 
zadružništva, omogočilo pa bi večjo 
poslovno učinkovitost že v predhod
nem obdobju, kar je v skupnem inte
resu kmetov in zaposlenih delavcev.

Ker nam tedaj že niso bile znane 
nekatere bistvene podlage za odloča
nje o prednostih dvofaznega postop
ka reorganizacije, je prevladalo miš
ljenje, da se držimo prvotnega sklepa, 
to je, da s spremembami počakamo 
do nove zadružne zakonodaje, hkrati 
pa v obstoječih organizacijskih okvi
rih storimo čim več za učinkovitejše 
poslovanje in gospodaijenje.

Kmalu za tem pa smo prišli do no
vih spoznanj, ki vendarle močno go
vorijo v prid dvofaznega postopka.

SN: Kaj so glavne značilnosti teh 
dveh faz?

PLAZNIK: V prvi fazi, to je do 
konca tega leta bi torej izvedli tiste 
organizacijske postopke, ki niso ve
zani na bodoči Zakon o zadružništvu, 
omogočajo pa bistveno racionalizaci
jo poslovanja. To so zlasti:

1. Ukinitev temeljnih organizacij 
(TOZD) kot pravnih oseb in ponov
no oblikovanje enovite zadruge za 
pravno nastopanje navzven (TOZD- 
e smo pred 10-imi leti organizirali 
pod zakonsko oz.'politično prisilo!)

2. Oblikovanje notranjih organi
zacijskih enot (OE) po najracional
nejšem principu združevanja sorod
nih dejavnosti kot npr.:

a) OE KMETIJSTVO (ali ZA
DRUŽNIKI) s teritorialno razdelitvi
jo na 11 zadružnih enot s povečanimi 
upravljalskimi pristojnostmi

b) OE LASTNA PROIZVOD
NJA IN STORITVE (hmeljarstvo, 
živinoreja, gozdarstvo, mehanične in 
transportne storitve)

c) OE TRGOVINA IN GOSTIN
STVO (maloprodaja, veleprodaja z 
diskontno prodajo repromateriala za 
kmetijstvo)

d) OE OBRTNA KOOPERA
CIJA

3. organiziranje enotne komercial
ne službe na ravni zadruge (doslej v 
TOZD Blagovni promet delno pa v 
TOZD TG in TZO!) in temu ustrez
no oblikovanje uprave ZKZ

4. kadrovska prilagoditev novi 
organizaciji poslovanja

5. prilagoditev organov upravlja
nja (podaljšanje mandata nekaterim 
obstoječim oz. prenehanje mandata 
odvečnim!)

Vse OE obdržijo pravico do loče
nih internih planov in obračunov po
slovanja in do ohranitev svojih orga
nov upravljanja z nekoliko omejeni
mi pristojnostmi.

V drugi fazi, to je po sprejetju re
publiškega Zakona o zadružništvu, 
kar bo predvidoma v drugi polovici 
prihodnjega leta, pa bi izvedli vse 
vsebinske spremembe, ki jih bo za
hteval zadružni zakon in za katere se 
bomo sporazumno dogovorili za
družni člani in zaposleni delavci.

SN: Kaj bo zadruga s tako reor
ganizacijo pridobila?

PLAZNIK: Eno leto prej bi lahko

odpravili spoznane slabosti sedanje 
organizacije poslovanja, ki se odraža
jo v dvotirnosti trgovske dejavnosti in 
celo trotiranosti komercialnih opra
vil. Ker pa učinkovitejše trženje po
staja poleg financiranja osrednja po
slovna funkcija za uspešnejše gospo
darjenje v pogojih uvajanja trga in 
njegovih konkurenčnih vplivov, smo 
dolžni temu problemu brez odlašanja 
posvetiti vso potrebno pozornost. Re
šitev vidimo v enotni in kadrovsko 
močni zadružni komerciali in v zdru
žitvi obeh zvrsti trgovske dejavnosti. 
To pa lahko dosežemo le v enoviti 
zadrugi!

Po novem letu pravna veljavnost 
TOZD praktično ugasne, zato je 
mnogo neznank, kako bo izgledalo 
poslovanje v tistih organizacijah, ki 
jih bodo še ohranile. Praktično bi to 
pomenilo, da bi v našem primeru za
druga nastopala navzven kot nekakš
na skupnost treh samostojnih podje
tij, kar pa bi bilo nevzdržno.

Enovitost zadruge bi imela po ti
stih določbah Zakona o podjetjih, ki 
že veljajo tudi za kmetijske zadruge, 
to prednost, da bi omogočala že v 1. 
1990:

— izdelavo enega obračuna po
slovanja (namesto sedanjih 5: za 3 
TO, za DSSS in konsolidirano bilan
co ZKZ)

— izdelavo in dopolnjevanje ene
ga kompleta samoupravnih in ob
rambnih oktov namesto sedanjih pet

— velik prihranek delovnega časa 
in materialnih stroškov pri poenosta
vitvi in zmanjšanju poslov s SDK 
(virmanski nalogi) ter za medtozdov- 
sko fakturiranje;

V samoupravnih organih enovite 
ZKZ bi bile zagotovljene znatno več
je pravice kmetov — članov za odlo

čanje o poslovni politiki zadruge kot 
doslej, ko so te pravice porazdeljene 
po temeljnih organizacijah, zadružni 
svet zadruge pa je v bistvu najvišji or
gan brez odločilnih pristojnosti.

Po novem letu prehajamo tudi na 
popolnejšo avtomatsko obdelavo 
knjigovodskih podatkov na central
nem računalniku. V ta namen že po
spešeno pripravljamo računalniške 
programe, ki niso poceni. Osnovo 
zanje predstavlja organizacijska she
ma zajemanja podatkov. Izognili bi 
se dvojnemu delu in stroškom, če bi 
globalno organizacijo poslovanja lah
ko zastavili že v letošnjem letu in na
njo prilagodili računalniške progra
me.

Naše dosedanje članstvo v SOZD- 
u Mercator bi zaradi številnih po
slovnih interesov kazalo ohraniti tudi 
v novi obliki kapitalskih povezav, ki 
se pripravlja. Tu pa nastaja problem. 
Če do konca leta ne dosežemo enovi
tosti zadruge, se vključevanje v Po
slovni sistem Mercator kot delniško 
družbo izvaja ločeno po TOZD-ih, 
pri čemer bi morala TOZD TG in 
BP, ki nista organizaciji združenih 
kmetov, izvesti tudi pogodbeno zdru
žitev 37% svojih trajnih virov poslov
nega sklada. To pa bi pomenilo ne
dopusten poseg v neodtujljivosti bo
doče zadružne lastnine, ki jo bomo 
lahko opredelili šele po izidu Zakona 
o zadružništvu prihodnje leto. V pri
meru enovite ZKZ pa bi ta problem 
odpadel, ker je za KZ brez TOZD 
predviden odlog kapitalskih povezav 
do sprejetja zadružnega zakona oz. 
do lastne reorganizacije!

SN: Kaj bi še želeli povedati 
vsem, ki so povabljeni na referen
dum?

PLAZNIK: Želel bo poudariti, da 
je vsako statusno spremembo po
trebno sprejeti z referendumom. Po 
sklepu naj bi to referendumsko odlo
čitev v naši zadrugi sprejeli 26. de
cembra. Ponovno poudaijam, da ima 
predlog za ukinitev tozdov to pred
nost, da bomo drugo leto imeli več 
časa, da se poglobljeno posvetimo 
vsebinskim temeljem za prenovo za
družništva, ki jih bo opredelila nova 
zadružna zakonodaja. Zagotavljam, 
daje to, kar predlagamo, zanesljivo v 
največjem interesu tako kmetov ka
kor tudi delavcev zadruge. Nikakor si 
ne lastimo pravice, da bi ponovili po
dobne napake, kot so se dogajale v 
preteklosti, koje želela peščica zapo

slenih delavcev organizirati kmete. 
Čas je tak in zakonodaja omogoča, 
da se kmetje organizirajo sami. Zato 
apeliram na vse naše zadružnike in 
delavce, da jih ta spoznanja vodijo pri 
odločitvi za ponovno enovito zadru
go in da ta predlog na referendumu 
podprejo. To nam bo omogočilo, da 
se v naslednjem letu resnično posve
timo tistim odnosom, ki naj izboljšajo 
naše kmetijsko zadružništvo. V ime
nu vseh sodelavcev, ki smo oblikovali 
novi predlog, jamčim, da s to reorga
nizacijo kmetje ne bodo ničesar izgu
bili, ampak daje vse skupaj v prid hi
trejšega razvoja tako kmetijstva kot 
tudi zadružništva v celoti.

Poudaril bi še, da prva faza reorga
nizacije naše zadruge ne pomeni no
benih pravnih ovir za kasnejše vse
binske spremembe, če jih bo terjal 
zakon ali čejih bodo želeli zadružniki 
(npr. povezava z gozdarstvom itd.)

O reorganizaciji zadruge sta raz
pravljala Zadružni svet ZKO in TZO 
na skupni seji 27. oktobra letos in ga 
brez zadržkov sprejela. Soglasje k 
predlogu je dal tudi Odbor Žgornje- 
savinjske podružnice Kmečke zveze 
Slovenije, ki je bil z vsebino sezna
njen na svoji seji nekaj dni pred skli
cem zadružnih svetov.

Ker se reorganizacija v še kako ve
liki meri tiče tudi delavcev kmetijske 
zadruge, bi tudi njim želel povedati, 
da se z ukinitvijo tozdov ne bo v ni
čemer poslabšal njihov samoupravni 
in dohodkovni položaj, saj bomo z 
reorganizacijo ohranili vse dosedanje 
dobre izkušnje, izločili pa tisto, kar se 
je v praksi izkazalo za slabo in 
nekoristno.

RAJKO PINTAR

N a referendumu, k i bo 26. decembra 1989, se bodo za 
družni člani in delavci odločili o sprejemu naslednjih 
aktov:

—  SaS o spremembah v organiziranju TZO in TOZD, 
združenih v M -ZKZ (ukinitev TZO in TOZD)

— SaS o združevanju dela in sredstev kmetov in delav
cev v enovito M -ZKZ M ozirje

—  Statut enovite M -ZKZ Mozirje
Vse te akte je  potrebno sprejeti zaradi ustrezne registra

cije na sodišču, bistvo referendumske odločitve p a je  ukini
tev dosedanjih tozdov in organiziranje enovite kmetijske 
zadruge.



Novemu letu m  pot
Skoraj neverjetno je, da se leto 1989 že nagiba k svojemu koncu, in da 
se kot novoizvoljeni politiki prijazno nasmiha leto — 1990, s to razliko 
da ne vemo kaj nam to Novo leto prinaša dobrega ali slabega.
Res čudno je  bilo to naše letošnje leto, dogodki so se odvijali hitro, v 
večini primerov v negativnem smislu, ravno tako hitro pa je  padal naš 
življenjski standard, daje že kar večina ljudi na eksistenčnem robu pre
živetja. Tako kot so obubožali ljudje po vseh ozirih, po kolikor toliko 
dobrem življenju, ob dobrem delu, skrbi za varnost, svobodi, govoru, 
medsebojnih odnosih, in po vsem tistem, kar se dogaja in se ne bi doga
jalo nikjer v kolikor toliko pravni in civilizirani družbi, je  ob tem obu
božala tudi naša domovina Jugoslavija. Ta mali uporni in delovni narod 
Slovenci smo menda krivi tega vsega, tako pravijo v nekaterih delih Ju- 
goslavije. Ta mladi narod je kriv tega, daje  še nekaj akumulacije, da se 
še dviga proizvodnja, da se še izvaža, da se v tej državi sploh dela.
Eh bo rekel marsikdo, pustimo to in potrpimo še v letu, ki prihaja, saj 
tako ali tako, neživljenjska politika in še marsikaj mora doživeti svoj 
hitri konec, kot je  doživela svoj hitri vzpon, samo ne vemo kakšna bo 
končna cena.
Če mislimo, da se nahajamo samo v krizi gospodarskega, ekonomske
ga razvoja, političnega stanja, življenjskega standarda, s tem pa našega 
razvoja se močno motimo. Nahajamo se v krizi uma in razuma, znanja 
in pameti, spoštovanja človeka, svobode različnega mišljenja in še česa. 
Prav ta primitivizem pa nas vrača za mnogo let nazaj, saj rešujemo vse 
iz ulice, in če bo šlo res tako naprej bomo kmalu vsi na ulicah z beraško 
palico in prazno malho, takrat ne bo potrebno nobenih blokad združila 
ali dokončno razdružila nas bo revščina in beda.
No pa saj vendar ni vse tako črno, če vsaj malo poznamo nekaj naših 
dobrih tovarn in razvitejše dežele. V podjetjih ni več najpomembnejša 
tona, meter, kos in ne vem kakšne merske enote še za merjenje količin, 
temveč kako so bili učinkoviti, zato bomo morali tudi pri vrednotenju 
našega življenja upoštevati še kaj drugega kot materialne dobrine. Da 
tudi v deželah izobilja, bogastvo, dobiček in polna usta niso več edino 
merilo. Svoboda govora in misli, spoštovanje človekovega dostojanstva, 
varnost, možnost aktivne udeležbe pri upravljanju, prijaznost širšega in 
ožjega okolja in podobne vrednote so tiste zaradi katerih se je  človek 
pripravljen odreči marsičemu — celo dobičku in pripravljen je  za te 
vrednote tudi delati in živeti
Ob prelomu desetletja se človek vpraša atije sploh mogoče, daseprinas 
razblinja vse v prah, da Jugoslavije postaja najbolj črn kotiček, ki bi ga 
težko našli na najbolj vroči celini kjer se poskuša uveljaviti zakon edi
no veljavne — samo ene resnice.
V občini Mozirje smo kljub težavam, ki so splošne in značilne za izteka

joče leto — lahko zadovoljni Brez večjih pretresov in nemirov ob za
gnanem delu, pomoči zavesti in dobrimi medsebojnimi odnosi, smo do
segali dobre gospodarske rezultate, pa tudi nove razvojne usmeritve, iz 
izvoza.
Sleherna krajevna skupnost je  vložila maksimum, da spritečenimi refe
rendumskimi sredstvi in dodatnimi sredstvi krajanov polepša svoj kraj, 
zgradi najnujnejše in najpomembnejše infrastrukturne objekte in po
dobno. Z združenimi močmi smo zgradili čistilno napravo, podaljšek ko- 
lektorja, obeta se prizidek k ZP v Mozirju.
Enotnost, dobra volja, optimizem in rezultati ki izhajajo iz tega, so nas 
kljub ravno nasprotnemu obnašanju nekaterih republik, še bolj združili 
v prepričanju, da smo zmožni še veliko več kot sedaj. Vedno bolj in bolj 

je  naš ročaj kladiva čvrst in trden, vedno bolj in boljšo polni udarci tega 
kladiva po nakovalu, o tem pa vedo bolj sami, svoje sreče kovači 
Med težke odgovore spada vprašanje kako kaže za naprej. Težko je  
napovedovati in prognoza naših razmer je  tudi za vedeževalke nehva
ležna zadeva. Pa vendar si upam trditi če bomo dobro delali, češe bomo 
v našem okolju dobro razumeli in bomo še naprej enotni, potem ne bo
mo imeli prvi najtežjih problemov. Kljub temu pa bomo morali način 
našega življenja bolj kot sedaj prilagajati našim zmožnostim, kar lahko 
povzroči boleče situacije. Učiti se bomo morali tega, da vsi vse povemo.
V letu 1990 veliko pričakujemo od prihodnjih volitev, toda tudi novi še 
tako sposobni ljudje ne bodo čarovniki, ki bi lahko nastale situacije re
ševali v vsesplošno zadovoljstvo. V teh kratkih, hladnih, hitro iztekajo
čih se zimskih dneh, ko nas pestijo blokade, mitingi in razni očitki, skrb 
za našo bodočnost, zahteve po odstopu slovenskih politikov in žalitve 
Slovencev, ki bi jih normalen človek sploh ne mogel izgovoriti, ni ob 
hitro bližajočem se Novem letu čas za tako težka razmišljanja.

Voščilnica ob bližajočih praznikih in Novem letu naj bi izzvenela op
timistično z željo po miru, sreči, zdravju, sožitju in prijateljstvu nas vseh.

Predsednik skupščine občine Mozirje 
ANTON BORŠNAK

Obstoj in razvoj na prelomnici
Problematika Gostinskega podjetja Tu

rist Nazarje je znana že dalj časa, o njej 
smo veliko pisali in govorili, tudi o začas
nem ukrepu družbenega varstva, ki ga je 
15. novembra sprejela mozirska občinska 
skupščina. Začasni kolegijski poslovodni 
organ vodi Jože Melanšek, v njem pa so 
poleg njega zadolžene vsaka za svoje pod
ročje še Marija Vrtačnik, Daija Dobovič- 
nik in Stanka Resenstein. Treba je reči, da 
so se dela lotili takoj, z veliko poguma in 
zagnanosti, pozabiti pa ne smemo na pod
poro in sodelovanje večine v kolektivu.

Najprej je bilo treba pričeti z nalogami 
za odpravljanje slabosti v tekočem poslo
vanju, vzdrževanju ter na finančnem in 
kadrovskem področju. Analize so izdelali 
za vsa področja poslovanja, tudi prve 
ukrepe za delovno, tehnološko in finan
čno disciplino, za racionalno poslovanje 
ter za krepitev finančne moči in produk
tivne zaposlenosti. Postopno vse te naloge 
že uresničujejo.

Jože Melanšek je predsednik ZKPO. 
Kaj ste ob že omenjenem konkretno 
storili v prvih dneh?

»Poleg rednih tedenskih kolegijev sku
paj s poslovodji enot smo izvedli dva zbo
ra delavcev s popolno udeležbo. Predsta
vili smo jim naše naloge in cilje. Ti so 
navaditi delavce, da pričnejo razmišljati 
podjetniško, daje le večji dobiček pogoj 
višjih osebnih dohodkov, daje le tak pri
stop v povezavi z vsemi gostinskimi, tr
govskimi in turističnimi dejavniki v dolini 
porok za uspeh in obstoj.«

Naloga je težka. Ali ZKPO resnično 
vidi izhod in razvoj?

»Jamstvo sta dve stvari. Najprej želja in 
zahteva za ukrep in preprečitev stečaja, ki 
ju je v oktobru in novembru izrazil delav
ski svet Turista, ob tem pa tudi zagotovila 
vseh, ki so se vključili v sanacijo-Merx Ce
lje z interno banko, LB Temeljna banka 
Velenje. Izvršni svet SO Mozirje in drugi.

Veliko je odvisno od dokončnega sklepa 
Trgovskega podjetja Savinja, ki ga mora 
dati do konca januarja. Do konca februar
ja bomo izdelali sanacijski program Turi
sta z dolgoročno razvojno vizijo in ga spre
jemali sočasno z obravnavo zaključnega 
računa za letošnje leto. Predvsem pa mo
ramo v tem mesecu zagotoviti vse pogoje, 
da bo Turist preživel sam sebe. Zato že 
imamo izdelan pester program izboljšanja 
ponudbe, ki jo tudi sicer terjajo prednovo
letni dnevi. Vanje se moramo vključiti. 
Turist mora postati takšen kot nekoč. To 
je dolgoročna naloga.

Za kratek čas ukrepa je nalog že kar 
preveč, kaj pa potem?

»Člani ZKPO ostajamo na svojih delov
nih mestih, vključevanje v sanacijo Turi
sta je za nas torej še veliko večja družbena 
naloga, obremenitev in odgovornost. Naše 
zahteve in pogoje za sanacijo smo pred
stavili vsem delavcem; odgovornost, de
lavnost, enotnost in usklajenost morajo 
upoštevati vsi. Če bodo to upoštevali, se 
jim ni treba bati za delo, kot slišimo, za
nimivo pa je, da so bolj zaskrbljeni boljši 
kot slabši delavci. Seveda bo ukrep nare
dil selekcijo, vendar za merila vedo vsi.«

Pogoji za uspešnost ukrepa so torej jas
ni, brez njihove izpolnitve ne bo šlo, velja 
za notranje in zunanje. V Turistu pravijo, 
da bo vse jasno v dveh mesecih. Preko no
či seveda ne more biti vse drugače, zato 
prosijo tudi obiskovalce, da jih opozaijajo 
na pomanjkljivosti, želijo si predvsem do
bronamernih pripomb in opozoril. Za na
zaj so potegnili črto. Ohraniti in razvijati 
želijo dobro, slabosti naj bodo poduk in 
opomin in naj se ne ponovijo. Velika želja, 
tudi novoletna je, da bi prvi del nalog 
uspešno opravili, z vključitvijo v večji sub
jekt pa Turistu zagotovili ne le preživetje, 
temveč uspešen razvoj.

J. P.

MIHAEL PURNAT

PAVLA TROGAR

Želje
ob
novem
letu

ANTON BORŠNAK

Prav za novo odkritje ne gre, 
saj smo o Jamnikovih zanimivo
stih že pred časom pisali in to tudi 
v našem glasilu. Zakaj torej gre?

Na Jam ah nad Radm iijem  je  
kmetija, ki leži prav na sedlu med 
obem a dolinama in se tako od 
tam vidi v Zadrečko in hkrati tudi 
v Savinjsko dolino. D o kmetije 
pelje deloma urejena cesta, ki se 
nato vzpenja še do dveh turistič
nih kmetij. Jam niki so bili po
znani kot dobri gospodarji, pa tu
di kot odlični urarji in vsestranski 
rokodelci. Eden od bratov je  bil 
znani kulturni delavec-ljubitelj, 
drugi pa je  uril svoje sposobnosti 
v fotografiji, izdelovanju raznih 
strojčkov, popravilu ur in ne na
zadnje v rezbarstvu. Za njim so 
pri hiši ohranili izredne primerke 
ljudske ustvarjalnosti, ki izpriču
jejo v prvem pomenu besede 
mojstra. Tako najdemo razne 
pripomočke za fotostroko, ure, 
glasbila in še bi lahko naštevali

JOŽE VRAT AN AR MILKA PRISLAN

ka, želim ljudem dela in miru, se
veda po razsodnosti, te nam v 
domovini najbolj manjka. Če bo 
mir, bodo tudi rešitve za naše no
tranje spore in prav zaradi tega 
mislim, da bi nas morala srečati 
pamet...

Jože Juijevec-Žuntar, kmet v 
Nizki —  Kmetje si pač lahko že
limo le dobre letine. Vendar pa 
kot človek, ki doživlja vsakdan 
poudaijam , da je  temelj neke 
obče sreče red in poštenje. Tega 
nam  žal zelo manjka. Tudi odnos 
do kmeta je  bil vse drugo kot pa
meten in posledice so občutne in 
jih  ne bo mogoče kar na krajši čas 
odpraviti. Zelo nas boli, da smo v 
času najhujše preizkušnje našega 
naroda stali na pravi strani, pa so 
nas potem smatrali kot nepotreb
no zlo in z nami ravnali zelo sla
bo. To je  še v nas, pa vendar smo 
vztrajali na zemlji in bom o še na
prej. Vsekakor pa želim, da bi 
vladal v deželi mir in medsebojno 
spoštovanje, ne pa klevetanje in 
povzročanje razdora. Kdo bo 
uspel narediti red, pa ne vem, 
vendar pa do tega m ora priti. 
Ljudje naj delajo in živijo v miru!

Pavla Trogar, upokojena uči
teljica v Mozirju —  Veliko hude
ga sem že preživela, vojna, pre
gnanstvo, pomanjkanje in trplje
nje na celi črti! Prav zaradi tega se 
tako zelo bojim razmer v katere 
smo zašli, pa ne po volji ljudstva. 
Vedno je  pač tako, da skupine iz
koriščajo množice za svoje na
mene. To sedaj kar najbolj na
zorno doživljamo. Vendar je  tudi 
tako, da povzročitelji nekega zla 
hitro zbežijo, ko je  vroče, ljudstvo 
pa ostane in trpi. Zato iskreno že
lim, da bi se spametovali, dokler 
je  še čas. Mislim, daje  marsikaj že 
na vrelišču, pa vendar, človek

JOŽE JURJEVEC-ŽUNTAR

upanja ne sme izgubiti. Dobrim 
ljudem bi želela, da se jim  dobro
ta izplača, vsem nam  pa miru in 
gospodarske ustalitve.

Slavko Žagar, poštni uprav
nik Mozirje —  Najbolj želim 
zdravja, seveda pa v današnjih ča
sih misel takoj uhaja v čas, ki ga 
živimo. Ta pa je  zelo razburkan. 
Ne le, da smo med seboj sprti v 
narodnostnem pogledu, tudi drug 
drugemu strežemo po možnostih 
obstoja, ko razglašajo neke »boj
kote«. Tako mala je  naša državna 
skupnost, pa tako razklana, to je 
zaskrbljujoče. In če me že vpraša
te po želji za prihodnje leto, po
tem naj izrazim le to, da bi morali 
najti v lepi besedi lepo mesto, kot 
pravi naš pregovor. Vsi si želimo 
živeti v razumevanju in medse
bojnem spoštovanju. To je  temelj 
sožitja, ali bomo toliko pametni?

Anton Boršnak, predsednik 
SO Mozirje —  Ja, moje želje. 
Najprej želim zdravja vsem, mis
lim namreč, d a je  to temelj zado
voljstva vsakogar izmed nas. Je  
pa seveda nad nami vsemi velika 
skrb, kajti zabredli smo v globko 
krizo uma, razuma, znanja, pa
meti, spoštovanja človeka, svo
bode različnega mišljenja in še če
sa. Žal bi za vse to lahko rekli 
na kratko, polotil se nas je  primi
tivizem! To pa je  zelo resna stvar 
v času, ko stopa svet v obdobje 
najvišje stopnje razvoja. Mi pa 
seveda ostajamo za temeljnimi 
pojmovanji sedanjega sveta. Če
prav mislim, da spet ni vse tako 
črno, pa vendar, ali se bom o na
šli? Ali bomo pustili še naprej, da 
nas vodijo strasti in domala že 
sovraštvo? Res želim, da bi ohra
nili vsaj malo razsodnosti in zago
tovili mir, ki ga potrebujemo, da 
bi vsaj malo srečno živeli!

A. VIDEČNIK

Nova znamenitost

K er j e  pričujoča številka zadnja v letu 1989 smo želeli v pogovoru z  našimi bralci izvedeti, kakšne  
so njihove želje za prihodnje leto. Po naključju vprašani so takole odgovarjali:

Mihael Pumat, mizar v Smreki 
Gornji grad —  Decembra odha
jam  k vojakom in si seveda želim, 
da bi mi dnevi v vojaški suknji hi
tro minili. D om aje pač doma, ta
ko je  menda vsem pri srcu, ne le 
tistim, ki odhajamo v armado. 
Kot kaže bom vojaško življenje 
spoznal nekje v Makedoniji. Kot 
vedo povedati drugi, ki so tam bili 
pri vojakih, so ljudje dobri in go
stoljubni, upam, da na njih ne 
vplivajo sedanje nemogoče raz
mere in razprtije. Je  pa tako, da 
človek odhaja prvič od dom a in 
tudi v tem je  nekaj neznanega. Si
cer pa želim, da bi se vsi ljudje 
med seboj razumeli, da bi bilo kot 
je  že bilo, ko nismo poznali razlik 
in smo se vsi med seboj spoštova
li. Nisem izgubil upanja v dobro
to ljudi.

Jože Vratanar, župnik v Rad
mirju —  Časi so zelo zapleteni, ali 
bolje povedano ljudje smo postali 
domala nepojmljivi. Mislim na 
razne mednacionalne odnose in 
prepire sedanjih dni. Vse to me 
skrbi, saj se kaj lahko iz takih 
razmerij izcimi kaj slabega, dobro 
žene! Nikakor ne kaže napihova
ti razne obrobne dogodke za svo
jo  korist, to je  politika kratke pa
meti in časa. Vsi bi se morali 
strezniti, dokler je  to sploh mogo
če! Naši ljudje si želijo le miru in 
dostojnega življenja in si ga tudi 
zaslužijo, saj so marljivi in so bili 
vedno zavedni, nikakor pa niso za 
kakršnokoli rušenje znotraj naše 
domovine. Razumljivo pa je, da 
so meje, ko te nekdo žali in ko 
preko njih ne moreš brezbrižno! 
Menim in verjamem, da bom o 
premagali politične strasti, da bo 
ljudstvo ostalo med seboj složno 
in povezano v znamenju miru in 
razumevanja, le to naj bo, pa bo
do moje želje izpolnjene?.

Milka Prislan, trgovka, Oko- 
nina — Seveda moram na vpra
šanje najprej odgovoriti z željami 
za svoje najbližje okolje. D a bi bi
li v družini zdravi in srečni. To že
lim tudi vsem ljudem doma in po 
svetu. Le mir lahko zagotovi lju
dem vsega sveta srečo in veselje 
do dela. Slednje je  zelo pomemb
no, kajti tisti, ki ne dela, tudi ne 
razume sočloveka, ki vidi v delu 
svoj obstoj in prave vrednote. Če 
bi ljudje vestno delali, bi ne imeli 
časa za razprtije, tako si pač mis
lim. Ljudje smo pač taki, da v 
brezdelju iščemo najrazlčnejše 
poti, največkrat stranpoti. Skrat-

kaj vse je  nekoč Zgornji Jam nik 
znal!

Pred leti so bili poizkusi ponu
diti bogato izročilo obiskovalcem 
naše doline kot turistično poseb
nost. Prizadevanja so nekako za
stala, čeprav sije  za to zelo priza
devala Občinska kulturna skup
nost iz Moziija. No, sedaj so 
vendarle izgledi, da bo prišlo do 
skromne ureditve razstavnega 
prostora v domači kašči Jam ni
kovih, kjer je  že sedaj večina 
predmetov v hrambi.

Pobudo za to je  najprej dalo 
Turistično društvo na Ljubnem, 
dejavno pa seje v ta prizadevanja 
vključil Savinjaturist, ki naj bi bil 
tudi nosilec urejanja razstave.

Gre pohvaliti vnemo Savinja^ 
turista iz Moziija, saj bo na ta na
čin ponujen ljudem, ki se zanima
jo  za ljudsko ustvaijalnost, ogled 
teh izredno zanimivih stvaritev 
preprostega človeka, samouka.

A. VIDEČNIK

Voščilo upokojencem
K ot je  že v navadi, se tudi letos v predprazničnih dneh spomi

njamo dobrih in slabih doživetij v letu, ki se izteka.
Ob tem še posebej prizadeto razmišljamo o prizadevanjih sta

rejših krajanov — upokojencev, ki so se odločili, da preko svoje 
organizacije popestrijo in osmislijo svoj vsakdan. Se posebej ve
lja pohvaliti množičnost včlanjenih in pripravljenost nekaterih 
članov za kar se da tvorno sodelovanje v društvu.

Če podrobneje pogledamo na društveno dejavnost v letu 1989, 
bi kazalo posebej poudariti:
— Uspel tretji redni občni zbor (160 udeležencev) s kulturnim 

programom, ki so ga pripravili učenci mozirske osnovne šole 
in mešani pevski zbor našega društva.

— Zadovoljni smo, da vztrajno nadaljuje z delom naš mešani 
pevski zbor. V tem letu je  uspešno sodeloval na društvenih 
prireditvah in na regijskem koncertu upokojenskih pevskih 
zborov v Žalcu.

— Poverjeniki društva so tudi v tem letu požrtvovalno vzdrževali 
in negovali stike s posameznimi člani društva. Tudi njihovim 
prizadevanjem velja zahvala za povečanje števila članov, za 
dobro udeležbo na naših prireditvah in podobno.

— Komisija za družabno in razvedrilno dejavnost, ki vključuje 
tudi rekreacijo upokojencev, je  imela več uspeha pri polet
nem pikniku, srečanju ob dnevu upokojencev v mesecu juliju 
in pri izletu v Prekmurje, kot pri pridobivanju upokojencev 
za rekreacijo. Na omenjenih prireditvah, ki so jih financirali 
v glavnem udeleženci sami, je  bila udeležba množična, saj je  
prišlo na piknik s srečolovom 110 upokojencev, na srečanje 
128 in na izlet 50.

Naše vodilo je  skrbno pripravljen program dela s finančnim 
ovrednotenjem. Taprogram vsebuje poleg zgoraj omenjenih ak
tivnosti tudi mnoge druge, ki olajšajo in olepšajo marsikateremu 
upokojencu njegov vsakdan (voščilo članom ob življenjskih jubi
lejih, skromna novoletna obdaritev upokojencev, ki so starejši od 
osemdeset let, pravni nasveti, administrativne usluge ipd.). Naša 
skupna želja je, da ostane tako tudi v prihodnje.

Društvenim odbornikom in drugim aktivistom gre zahvala za 
njihovo nesebično delo v društva Njim in vsem upokojencem, 
kakor tudi vsem ostalim želim mirne in zadovoljne božične praz
nike, v novem letu pa vse dobro. Franjo Steiner

predsednik 
Društva upokojencev Mozirje



Nov kiosk v Nazarjah se lepo staplja z okoljem

TRAGAL
Prijetna skovanka med besedama trafi

ka in galanterija je v središče Nazarij pri
nesla Tragal. Nahaja se v lični brunarici 
poleg Bohača in stojnice s sadjem in 
zelenjavo.

Ideja za Tragal se je porodila zaradi 
pomanjkanja vrste izdelkov po katere so 
Nazarčani morali hoditi v Moziije. Tudi 
časopisov niso mogli kupovati v popol
danskem času. Nazarska krajevna skup
nost je lastnici Darinki Urlep rada pri
sluhnila, saj se zaveda, da je vsaka 
konkurenčna popestritev ponudbe več kot 
dobrodošla. Samo mesec dni po določitvi 
lokacije za brunarico, je Tragal pričel z 
obratovanjem. Ob delavnikih je odprt od 
13 do 19 ure, ob sobotah pa od 9 do 14 
ure.

V njem najdete vse kar se za kiosk spo
dobi in še več. Poleg običajne ponudbe 
tobaka in časopisov so vam na voljo 
otroške igrače, šolske potrebščine, kozme
tični izdelki, ženske nogavice, usnjene 
mašnice za na čevlje in tudi sami čevlji po 
izredno ugodnih cenah. Privlačni so lepi 
izdelki bižuterije, dišeče sveče, in sladkari
je med katerimi so najpopularnejša Kin
der jajčka. Med raznovrstnim blagom se 
najde tudi usnjena moška torbica z na
ramnico »za na faks«.

Drugi del Tragalove ponudbe je video
teka. Izposoja kaset je že utečena. Filmi so 
po mnenju obiskovalcev kakovostno po
sneti,izbira pa je velika in zanimiva. 
Dnevna izposoja je zaenkrat še 20.000 di- 
naijev, vsaka četrta je zastonj. Nedelja se 
pri ceni ne šteje kot en dan.

D arinka Urlep: »Po petih mesecih vi
dim, da se moramo opredeliti le za nekaj 
področij. Povečati moram ponudbo bižu
terije in imeti stalen izbor artiklov, ki služi
jo  za darila ob različnih priložnostih. Pri 
tem se prilagajam praznikom, še posebej 
prihajajočim. Kolikor je mogoče moram 
razširjati spekter časopisov in tobaka. Ko 
nabavljam tovrstno blago se pogosto sre
čujem s težavami. Včasih ne dobim takš
nih izdelkov, kot jih naročim. Zelo se tru
dim, da poiščem poceni stvari. Ljudje 
sprašujejo tudi po igrah na srečo, a žal, z 
Loterijo Slovenije do zdaj še nisem našla 
skupnega jezika. V tej moji kratki praksi 
lahko na lastni koži ugotavljam, da o trž
nem gospodarstvu in poslovanju o po
slovnem duhu samo govorimo, od njega 
smo pa še daleč! Kljub vsemu sem se kar 
znašla, povpraševanje pa tudi že nakazuje 
smernice za naprej.«

Obiščite jo in jo s svojimi željami us
merjajte tudi Vi!

Andreja Britovšek

Turistični koledarček 1990
Spet je pred nami Turistični koledar

ček, ki ga izdaja že vrsto let Celjska turi
stična zveza, ureja pa ga prof. Zoran 
Vudler.

Letošnja izdaja je nekoliko okrnjena, 
zato pa nič manj zanimiva. V njej najde
mo poleg običajih koledarskih podatkov 
še seznam turističnih prireditev na območ
ju celjske regije, zgodovinske in kulturne 
znamenitosti, turistične informacije, opise 
krajev, skratka se kar naj bi vedel o nas in

naši turistični ponudbi obiskovalcev (tu
rist). Tokrat je očitno prevladovala želja, 
da se v kratkem prikaže čimveč. Razum
ljivo je, da so takšne okvirne informacije 
le temeljno obvestilo saj še potem nekdo 
zanima pobliže s to ali drugo zanimivost
jo. Skratka, Turistični koledarček je spet 
prepotreben pripomoček za vsako turi
stično enoto, bodisi gostinsko, društveno 
ali na turistični kmetiji.

A. V.

TEHNO-M
Zasebno pobudo, ki zadeva 

bližnje odprtje novih trgovinic v 
središču Moziija, je  resno vzel tu
di Toni Melavc. Na trguje odprl 
prodajalno Tehno-m v bivših 
prostorih moškega frizerstva. Sled
nje omenjam zato, ker sta vhoda 
v sedanje frizerstvo in njegovo 
prodajalno tesno skupaj in se vča
sih zgodi, da pride kakšna stranka 
po frizuro v Tehnom, po m otorno 
žago pa v sosednje frizerstvo. No, 
nič hudega in šalo na stran!

Nova trgovinica nudi zaščitno 
gozdarsko opremo in sredstva, 
obenem pa tudi proizvode znam
ke STIHL. To so motorne kose, 
motorne škropilnice in motorne 
žage. Za Stihlove izdelke dobite 
tudi rezervne dele po sistemu sta
ro za novo. Na voljo imajo skoraj 
vse tipe verig za motorne žage, ki 
jih  po želji ekspresno podaljšajo 
ali skrajšajo, pokvaijene pa z ve
seljem popravijo.

Iz ponudbe zaščitnih sredstev

omenimo čevlje, gozdarske čev
lje, škornje, natikače, delovne 
obleke, kombinezone, halje, ro
kavice —  vse po ugodnih cenah! 
Delovno obleko dobite že za
690.000 dinaijev, podložene glež- 
narje za samo 1.690.000 din, roč
no izdelane delovne škornje iz 
usnja in filca pa za 3.990.000 di
narjev. Cene za omenjene artikle 
iz ugodne ponudbe se do Novega 
leta ne bodo spremenile, zato po
hitite z nakupom!

Lastnik prodajalne pravi, da 
trenutno najbolje prodajajo veri
ge za motorne žage, gumijaste 
škornje podložene s filcem, vo
jaške škornje in gležnaije. Na svo
je  kupce apelira, da mu povedo 
svoje želje in potrebe, saj bo le ta
ko dosegel vedno boljšo ponudbo 
v obojestransko zadovoljstvo. Po
leg ostalega blaga Vam Tehno-m 
dobavlja po dogovoru tudi razno 
kmetijsko mehanizacijo.

Andreja Britovšek

Odpiralni čas Tehno-Mje ob delavnikih od 8. — 12. ure in od 14. — 17. 
ure, ob sobotah pa od 8 .— 12 ure. Med drobnarijami na policah najdete 
tudi mesarske nože z vlitim držalom in originalnim rezilom firme 
Solingen.

Invalidi ne smejo 
biti zapostavljeni

Društvo invalidov občine Mozirje je bi
lo kot samostojno društvo ustanovljeno v 
januarju 1971, prej pa so bili mozirski in
validi organizirani kot podružnica Druš
tva telesnih invalidov Celje.

Danes šteje društvo skupaj 860 članov, 
od tega pa jih je preko 200 podpornih čla
nov. To so v glavnem svojci invalidov in 
plačujejo isto članarino kot sami invalidi. 
Od sedaj pa naj bi za podporne člane šteli 
tiste, ki lahko več prispevajo za delovanje 
društva. V članstvu pa vidijo težavo v tem, 
da podporni člani ne smejo uživati raznih 
olajšav, kot so na primer znižana cena izle
ta ali družabnega srečanja,'regresa za leto
vanje, denarne pomoči in podobno.

V naši občini je trenutno okoli 50 tež
kih invalidov, 40 pa je takih, ki so še zapo
sleni. V društvu le s težavo vodijo eviden
co o zaposlenih invalidih, ker se posamez
niki ne javljajo, kosi pridobijo pravico do 
lažjega dela, prav tako pa se ne odjavijo, 
ko prenehajo z delom in se za stalno upo
kojijo. Tako morajo ljudje iz vodstva 
društva sami iskati podatke po podjetjih.

Da bi bila evidenca po podjetjih bolj 
točna, nameravajo po večjih podjetjih 
ustanoviti aktive zaposlenih invalidov, s 
čimer bodo tudi bolj na tekočem z njiho
vimi problemi.

Sicer pa jih je 63% invalidov v naši 
občini to postalo zaradi bolezni, 32% za
radi nesreč pri delu in izven dela, 5% pa je 
bilo rojenih s prirojeno telesno okvaro.

Delovanje društva invalidov občine 
Mozirje je zelo pestro in bogato, saj deluje
jo na socialnem, rekreativno-športnem in 
kulturnem področju.

Se vsako leto so svojim najtežjim inva
lidom in seveda tudi socialno najbolj 
ogroženim invalidom dali denarne pod
pore. Običajno jih podeljujejo v obliki 
novoletnih nagrad, predloge pa pripravijo 
poverjeniki iz posameznih krajevnih skup
nosti, ki razmere na terenu najbolje pozna
jo. Višina te denarne pomoči je seveda 
omejena in je pogojena s finančnim sta
njem društva. To pa je vsako leto \  večji 
zagati. Zato za denarne pomoči in regrese 
dajejo že 35% dotacije Zveze društev inva
lidov in celotne ostale dotacije od skupno
sti socialnega skrbstva in drugih organi
zacij.

Poleg teh pomoči večkrat obiščejo tudi 
svoje člane, ki bivajo po raznih domovih 
starejših občanov in zdravstvenih ustanov 
ter jim ravno tako prinesejo primerna 
darila.

Za slab finančni položaj društva invali
dov pa so krive tudi izredno visoke cene 
poštnih storitev in potni stroški poverjeni
kov, ki skrbijo za prejemanje pomoči po
sameznih članov.

Člani društva lahko Organizirano letu
jejo v Čatežu v počitniških hišicah, ki so 
last Društva invalidov Slovenije. Do sedaj 
je bila cena za koriščenje hišice zelo ugod
na, poteg tega tudi možnost, da si sami ku
hajo. Za naslednje leto pa so cene tako na
vili, da je veliko vprašanje, če si bodo 
invalidi še lahhko privoščili to sicer že se
daj najcenejše letovanje.

V društvu si precej prizadevajo za re
kreativno življenje svojih članov. Tako so 
v letošnjem letu pripravili 3 izlete in dve 
družabni srečanji. Udeležba je bila zado
voljiva, čeprav stroške izletov krijejo ude
leženci sami. Društvo prispeva le delež pri 
vstopninah za muzeje in druge kulturne 
ustanove, saj v ta namen dobijo nekaj 
sredstev kulturne skupnosti občine Mo
ziije.

Ze sedaj jim je jasno, da bo takih izletov 
v bodoče še manj, zato računajo, da bodo 
organizirali več družabnih srečanj kar v 
domačem okolju. Ta oblika je dosti cenej
ša od izletov, saj si lahko sami kuhajo in 
pečejo, pripravljajo pa tudi razne družab
ne igre, ki so med člani zelo priljubljene.

Člani društva invalidov se ukvarjajo 
tudi s športno dejavnostjo. Najbolj aktiv
na je strelska ekipa, ki se redno udeležuje 
raznih tekmovanj v celjski regiji. Veliko 
zanimanja je tudi za šah.

Vsako drugo leto pripravijo razstavo 
ročnih del svojih članov, vključujejo pa se 
tudi v podobne razstave v celjski regiji.

O vseh teh dejavnostih društva invali
dov občine Moziije, predvsem pa seveda 
o financiranju, so pred dnevi govorili na 
OK SZDL Mozirje, sestanka pa so se po
leg predstavnikov društva in SZDL udele
žili tudi predstavniki Centra za socialno 
delo, Komiteja za družbene dejavnosti in 
Komiteja za urejanje prostora, saj so go
vorili tudi o odpravljanju arhitektonskih 
ovir.

Ugotovili so, da prav gotovo precej in
validov ni seznanjeno z vsemi pravicami 
do socialno-varstvenih pomoči in zato 
bodo poverjeniki zbrali vse potrebne po
datke, na Centru za socialno delo pa bodo 
ugotovili upravičenost posameznih kan
didatov za socialno varstveno pomoč.

Kar pa se tiče financiranja društva sa
mega, je jasno, da bo glavni delež še vedno 
na Zvezi društev invalidov Slovenije, bolj 
enakomerno pa bi bilo lahko razdeljeno 
breme po posameznih interesnih skupno
sti, saj nekatere sedaj ne prispevajo nič.

Pri odpravljanju arhitektonskih ovir, ki 
so velika zapreka za invalide, so člani 
društva opravili popis enaindvajsetih 
zgradb v naši občini (zdravstvene ustano
ve, banke, pošte, trgovine, kulturne usta
nove in stanovanja za upokojence), pri 
čemer so ugotovili, da bodo v večini pri
merov potrebni le manjši popravki in ki 
ne bi prinesli posebnih finančnih obreme
nitev.

Posebno skrb pa bodo posvetili novo
gradnjam, predvsem temu, da bodo upoš
tevani vsi zakonski predpisi, ki regulirajo 
to področje.

vse zbrano gradivo so oddali na Ko
mite za urejanje prostora in varstvo oko
lja, posebej zanimivo pa je, da bo dodatne 
stroške, ki bodo nastali zaradi odpravlja
nja arhitektonskih ovir, krilo kar društvo 
samo, saj so za zadnje četrtletje dobili na
mensko povečano dotacijo Zveze društev 
invalidov Slovenije.

R. P.

Na izletu z rejniki
in rejena ,

V naši občini imamo trenutno v rejniš
tvu 20 otrok. V lanskem letu smo posku
šali družinam, ki so medse sprejele te 
otroke pokazati drobno pozornost, zato 
smo organizirali ob koncu leta srečanje s 
krajšim strokovnim predavanjem. V le
tošnjem letu smo razmišljali kaj storiti, da 
bodo te pozornosti deležni tudi otroci — 
rejenci.

Odločili smo se, da organiziramo krajši 
izlet do Postojne z ogledom Postojnske 
jame. Interes s strani rejnikov in rejencev 
je bil velik, tako, da so se izleta udeležili v 
večini. Tudi s strani Centra za socialno de
lo Mozirja smo bili prisotni vsi strokovni 
delavci.

Zaradi dobre organizacije in srečnega 
naključja z lepim vremenom je bilo vzduš- 

. je na poti iz Moziija toliko boljše. Seveda 
smo si zaradi skromnih finančnih zmož
nosti priskrbeli za pot tudi malico. Šofer 
avtobusa Gozdnega gospodarstva Nazaije 
je na vseh vmesnih postajah zbiral občane 
in končno smo bili v Novi Štifti polnošte
vilni. Pot nas je peljala proti Črnivcu mi
mo Savinjsko kamniških Alp v Ljubljano, 
od tam pa proti Postojni. Na avtocesti smo 
se za krajši čas ustavili in ob kavici malo 
poklepetali. Z nami je bila tudi sedaj že 
upokojena socialna delavka, kije vrsto let 
sodelovala z rejniki in rejenci, zato je bil 
kontakt še pristnejši.

Ko smo prispeli v Postojno smo se pri
družili skupini, kije že odhajala na ogled 
te zanimive naravne lepote. V sami jami 
smo s spremstvom vodiča doživeli lepe 
trenutke, saj smo si lahko ogledali mnogo 
podzemnih dvoran (špagetna, koncertna, 
rdeča). Te so postale z domiselnostjo in 
ustvarjalnostjo prava paša za oči. Sprem
ljevalec nam je postregel z vrsto zanimivo
sti, ki so spremljale podobo Postojnske 
jame od samega odkritja, preko 40-ih let 
do danes.

Otroci so si lahko ogledali tudi »prebi
valce«, ki živijo globoko pod zemeljsko 
površino, to so človeške ribice.

Kapniki oziroma stalaktiti in stalagmiti 
vsak zase ali združeni v celoto so nas 
spremljali vso pot. V raznih odtenkih in 
oblikah so nas obdajali in se bahali s svojo 
lepoto. Preko mostičkov in lepo urejenih 
tunelov smo končno prispeli na postajo za 
vlak, ki nas je odpeljal na površje. Pred 
odhodom proti Ljubljani smo se ustavljali 
ob majhnih kioskih s spominki.

Cesta nas je vodila sedaj proti Ljubljani. 
Ker je bila že polovica dneva za nami so se

Na zmrznjenem ribniku v Savinjskem gaju je  mladina našla zelo pri
merno rekreacijo. Ob večerih lahko vidite veliko drsalcev, ne manjka pa 
tudi hokejistov.

Zima, zima bela, 
vrh gore se dela....

nam pričeli oglašati želodci. Na Vrhniki 
smo se ustavili v prijetni gostilni in imeli v 
času kosila priliko izmenjati vtise.

Okoli tretje ure smo se odpravili v 
Ljubljano na najzanimivejše mesto za 
otroke, mladino in odrasle. Da, to je bil ži
valski vrt. Otroci so bili nad ogledom na
vdušeni, zato smo se pri vhodu razšli, da bi 
si lahko vsak ogledal prav tisto, kar je 
želel.

Dan seje pričel nagibati k večeru in za
dovoljni zaradi dogodkov ter seveda utru
jeni od poti smo se vračali domov.

Ob zaključku naj povemo, da je izlet 
potekal v prijetnem vzdušju, saj smo imeli 
priložnost utrditi medsebojne stike. Stro
kovni delavci in rejniki z rejenci kot seve
da tudi rejenci med seboj smo v času izleta 
navezali prijateljske odnose in se odločili, 
da se v prihodnjem letu v podobnih oko
liščinah spet srečamo.

Pri tem pa ne pozabimo na zahvalo 
vsem, ki so nam omogočili ta izlet: DO 
GG Nazarje, DO Glin Nazaije, DO El- 
kroj Mozirje ter Občinska skupnost 
otroškega varstva Moziije in Občinska 
skupnost socialnega skrbstva Moziije.

CENTER ZA SOCIALNO DELO 
Moziije

Smo dežela na sončni strani Alp, s 
planinami, snegom, morjem... Morje 
si navadneži s celine vse težje privoš
čimo, zima nam pa vendarle ponuja 
številne radosti, tudi brez obiskov 
smučarskih središč in drugih (pre)- 
dragih radosti na snegu. Ce nismo 
preveč zahtevni, nam narava sama 
ponuja svoje darove, le izkoristiti jih 
moramo znati. Ker seveda ponudba 
narave ni dovolj, jo moramo dopolni
ti še z drugimi oblikami, za napredek 
in razvoj še kako pomembnimi, tudi, 
če se želimo približati Evropi, ki jo 
imamo v kilometrih tako blizu.

Pozanimali smo se torej kaj nam v 
Zgornji Savinjski dolini ponujajo za 
letošnjo zimo. Vemo, da v nobenem 
primeru nismo zbrali vseh podatkov, 
ker je to nemogoče. Ponujamo vam 
del možnosti za preživljanje zimskih 
dni, tudi počitnic. Naj ne bo nihče 
užaljen, lahko nas dopolni. Se najraje 
bi imeli seveda, če bi našo in vašo po
nudbo »omogočila« narava s sne
gom, saj bo brez tega velika večina 
prizadevanj zaman. Bodimo torej 
dobre volje in upajmo, da se lanska 
zima vendarle ne bo ponovila. Zaradi 
narave same, zaradi smučarjev, otrok 
in njihovih počitnic, pa še zaradi česa.

RtC GOLTE
Narava bodi dobra in poskrbi za 

snežno odejo, bi lahko uvodoma za
pisali kot prošnjo centra na Golteh. 
Tam so namreč za letošnjo zimo pri
pravili izredno zanimiv program pri
reditev in tudi sicer ponudbo obogati
li z nekaj privlačnimi novostmi. Brez 
snega seveda ne bo skoraj ničesar, o 
poslovanju v tem primeru pa niti ne 
kaže razpravljati. Uvodoma povej
mo, da so za 29. november s snežnim - 
topom poskrbeli za kakšnih sto me
trov snežne odeje in tako vendarle 
zadovoljili goste, ki so v prazničnih 
dneh napolnili hotel. Ironija vsega 
pravzaprav je, da se v dolini že nekaj 
časa tresemo od mraza, v višjih legah 
in tako tudi na Golteh, pa so tempera
ture tako visoke, da s topom lahko 
delajo le v redkih trenutkih in niso 
mogli prekriti proge pod sedežnico.

Ob pregledu ponudbe na Golteh 
pričnimo z letnim programom prire
ditev. Najprej, 27. januaija, se bodo z 
velikim nočnim nastopom ob hotelu 
predstavili akrobatski smučaiji, pe
ster pa bo februar, tudi v dolini. Ob 
petkih zvečer bodo pripravili paralel
ne slalome in sicer v Celju (2. 2.), Ti
tovem Velenju (9.2.), Slovenj gradcu 
(16. 2.) in v Moziiju (23.2.), finalno 
tekmovanje pa bo na Golteh 23. 
marca. Ob teh tekmovanjih bodo po
skrbeli za predstavitev akrobatskega 
smučanja in druge smučarske nasto
pe, Toper pa za modno revijo. V fe
bruarju velja poudariti seveda tekmo 
za evropski pokal v slalomu, ki bo na 
Golteh 25. februarja.

V marcu bo ob dnevu žena 10. 
marca tekmovanje v veleslalomu za

Gostišču Kmet v Lučah in Gostišču Menina (oba sta v sestavi ZKZ Mo
zirje) je  Celjska turistična zveza podelila priznanje, saj sta se uvrstili 
med najboljša družbena gostišča na celjskem področju

žene, 7. aprila smučarski tek »Beli za
jec« na 5. 10 in 25 kilometrov in za
ključek sezone pod naslovom »Beli 
dan«, za maj pa napovedujejo kajak- 
ski kombinacijo s smučanjem na pla
zu pod Planjavo v Logarski dolini.

Sicer povejmo, da je na Golteh 
stalna smučarska šola za alpsko smu
čanje, teke na smučeh, mono ski in za 
akrobatsko smučanje. Vse seveda po 
dogovoru, vendar stalno. Za vse te 
zvrsti in za turno smuko imajo na 
razpolago izposojevalnico opreme, za 
sankaše pa ne, ker.nimajo posebne in 
z zakonom določene proge za sanka
nje. Vsi smučarji se lahko poslužijo 
servisa za vso smučarsko opremo, le
tos prvič pa imajo pripravljeno tudi 
garderobo za opremo dnevnih smu
čarjev. Tudi vrtec na snegu bo. Pa ne 
le na snegu, v primeru slabega vre
mena bode za varstvo poskrbeli v 
prostorih hotela z najrazličnejšimi 
igrami in vsem kar zraven sodi. Po
sebna ponudba bo za penzionske go
ste veljala v obliki šaljivih in razve
drilnih tekmovanj, pri tem pa oblju
bljajo posebna presenečenja. Zanje je 
seveda v hotelu še TV soba, video, bi
ljard in diskoteka.

Pomembno je, da bodo imeli stal
no urejeni tekaški progi na 2,5 in 25 
kilometrov, primerni pa sta za vse ljubi
telje teka na smučeh, tudi za treninge 
vrhunskih tekmovalcev. Posebna no
vost so izleti s turnimi smučmi od 
Golt preko Smrekovca, pa vse do 
Solčave. Vse je zajeto v dvodnevnem 
programu. Še nekaj ne smemo poza
biti. Na Rekreacijsko-turističnem cen
tru Golte imajo stalno pripravljen in 
usposobljen servis za organizacijo 
najrazličnejših tekmovanj, sindikal
nih in vseh ostalih, za katere povpra
ševanje ni majhno. Če bo sneg, bo na "  
Golteh že decembra vadila državna 
pionirska reprezentanca v superveles
lalomu, napovedanih pa že imajo vr
sto sindikalnih tekmovanj na vseh 
ravneh. To seveda ne pomeni, da no
vih ne sprejemajo, prav nasprotno.

Dolgoročno pa je zlasti pomemb
no, da želijo dom planincev v Logar
ski dolini usposobiti za delovanje tudi 
v zimskem času, kar danes zaradi 
znanih razmer ni možno, z njim pa 
ustanoviti center za zimske šole v na
ravi in za smučarske teke. Zato se bo
do letos še posebej potrudili in po
novno oživiti množični tek na smučeh 
v Logarski dolini, ki je po obetavnih 
začetkih žal zamrl.

LOGARSKA DOLINA
Daje Logarska dolina pravi raj za 

smučarske teke, ni treba posebej po
udarjati, da je po prvih obljubah in 
tudi obetavnih začetkih vse zamrlo, 
pa tudi ne. Letos bodo začeli znova, k 
temu želijo svoje prispevati na RTC 
Golte, pa tudi Stane Geržina, kije le
tos prevzel kamp v Logarski dolini. 
Razumljivo ne le za poletno ponud
bo, pač pa tudi za zimsko. Kako se bo 
vse izteklo, bomo videli, povedati pa 
moramo, da tudi v Logarski čakajo le 
še na sneg. Ob kampu že namreč vr
sto let deluje vlečnica, dolga »samo« 
250 metrov, je pa smučišče daljše in 
predvsem širše, primerno pa za vse 
ljubitelje radosti na snegu, od zahtev
nih smučarjev, do otrok in njihovih 
iger. Delavci RTC Golte so na vleč
nici opravili temeljit servis, obratova
la bo vsak dan od 9. do 16. ure, v  
kampu pa bo poskrbljeno tudi za 
okrepčila in tople jedi. Prava prilož
nost torej za družinske izlete, v Logar
ski dolini pa bodo radi organizirali 
sindikalna in podobna tekmovanja. 
Naj glede Logarske doline in Sol
čavskega končno napišemo še razve
seljivo vest, kar se turizma tiče seve
da. V kratkem bo namreč v Solčavi 
pričela z delom zasebna turistična 
agencija «Vandrovček«, kar naj bi z 
vsemi, ki jim je vsaj malo mar razvoja 
tega lepega področja, le pripomoglo k 
napredku.

j . p.



/ B  ljubljanska banka
Temeljna banka Velenje

Nalog za prenos
dinarskih obresti od deviznih vlog 
— najkrajša in najenostavnejša 
pot do obresti

Vsem varčevalcem, ki še niste dvignili dinarskih obresti od 
deviznih hranilnih vlog za leto 1988 in predložili naloga za pre
nos dinarskih obresti od deviznih vlog, svetujemo, da to storite 
že ob prvem obisku v enoti, ki vodi vaš devizni račun oziroma 
devizno hranilno knjižico.

Na obrazec, ki ga dobite pri bančnem okencu, vpišete števil
ko tekočega računa ali dinarske hranilne knjižice, kamor želite 
prejeti obresti. Izpolnjeni obrazec izročite delavcu pri okencu. S 
1. januarjem 1990 bodo obresti že prenesene na želeni račun.

Nalog za prenos obresti za leto 1989 bo veljal tudi za avto
matski prenos obresti v naslednjih letih. Le v primeru spre
memb kot so ukinitev dinarskega računa ali ustanovitev nove 
devizne hranilne knjižice ali deviznega računa, je treba banki 
predložiti nov nalog.

Z nalogom za prenos dinarskih obresti od deviznih vlog se 
boste izognili čakanju v vrstah pred bančnimi okenci prve dni v 
januarju in si tako prihranili dragoceni čas.

ŽELIMO VAM 
PRIJETNO PRAZNOVANJE, 
V NOVEM LETU 
PA OBILO USPEHA.

SAMOUPRAVNA STANOVANJSKA 
SKUPNOST OBČINE MOZIRJE

Na podlagi 28. čena pravilnika o pogojih in merilih za dodeljevane so
lidarnostnih stanovanj v SSS občine Mozirje, se razpisuje

NATEČAJ
za pridobitev solidarnostnih stanovanj v letu 1990

Za dodelitev novozgrajenih in sproščenih družbenonajemnih solidarnostnih sta
novanj v letu 1990 se lahko prijavijo upravičenci, ki izpolnjujejo splošne in po
sebne pogoje zgoraj navedenega pravilnika.
Prosilci, ki želijo pridobiti stanovanjsko pravico nad družbenim najemnim sta
novanjem, morajo vložiti vloge s potrebnimi potrdili (dokazili) na Samouprav
no stanovanjsko skupnost občine Mozitje — Odboru za solidarnostne in upoko
jenske zadeve.
Na natečaj morajo interesenti predložiti:
— vlogo z opisom bivalnih razmer;
— potrdilo o osebnem dohodku vseh članov družine (skupnega gospodinjstva) 

za leto 1989;
— potrdilo o premoženjskem stanju in številu družinskih članov;
— potrdilo od kdaj interesent živi na območju občine Mozitje.

Natečaj za pridobitev stanovanj traja do vključno 25. 1. 1990.
Vloge za priglasitev na natečaj, ki bodo na SSS občine prispele po tem roku, ne 
bodo upoštevane.
Vsa podrobnejša navodila o natečaju lahko interesenti dobijo v svojih delovnih 
organizacijah, krajevnih skupnostih ali v strokovni službi za SSS občine Mozirje.

Upravni odbor sklada za financiranje razvojnih programov v občini Mozirje 
na osnovi 15. člena statuta in Pravilnika o postopku za pridobitev sredstev iz 
sklada za financiranje razvojnih programov v občini Mozirje objavlja

RAZPIS
za prijavo program ov za pridobitev sredstev iz sklada za financiranje raz
vojnih program ov v občini Mozirje

I.
Prednost pri financiranju imajo predvsem tisti razvojno perspektivni progra

mi, ki zagotavljajo razvoj novih delovnih mest v občini Mozirje, zlasti pa:
— razvojni programi za vlaganje na manj razvitem in obmejnem območju kra

jevne skupnosti Luče in Solčava,
— razvojni programi, ki bodo temeljili na izkoriščanju naravnih danosti na 

področju kmetijstva, turizma in drobnega gospodarstva,
— programi, ki zagotavljajo ustanavljanje novih proizvodnih enot.odpiranje 

novih delovnih mest.

II.
Pogoj za pridobitev sredstev je vloga z obrazložitvijo razvojnega programa, ki 

mora vsebovati predvsem naslednje podatke:
— opis izdelovalca programa 

l — lokacijo izgradnje
— opis razvojnega programa

I — predračunska vrednost razvojnega programa
— pričakovani fizični, ekonomski, ekološki ali drugi učinki
— število novih delovnih mest oz. število zaposlenih
— predviden prispevek sredstev iz sklada
— predvideni roki za izvedbo razvojnega programa

III.
Kandidati lahko prijavijo tudi programe, ki so izdelani v obliki investicijske 

ideje ali namere za izdelavo investicijskega programa, ki pa mora biti izdelan po 
predpisani metodologiji ocenjevanja uspešnosti.

IV.
Za sredstva sklada lahko kandidirajo investitorji, ki nameravajo razvojni pro- 

i gram realizirati na območju občine Mozirje.
s .

V.
Sredstva sklada za financiranje razvojnih programov se odobravajo povratno 

po revalorizacijski obrestni meri poslovne banke. Upravni odbor bo po preteku 
leta preveril uresničevanje razvojnega projekta in dokončno odločil o vračilu 
oziroma nevračilu odobrenih sredstev sklada.

Rok za prijavo programov je 15. januar 1990 na naslov: Skupščina občine 
Mozirje, Komite za gospodarstvo in družbeno planiranje.

UPRAVNI ODBOR 
SKLADA ZA FINANCIRANJE RAZVOJNIH 

PROGRAMOV

PRODAJALNA IN ELEKTROUSLUGE 
ČRETNIK ŠTEFKA
Mozitje, Aškerčeva 53 — telefon: 832-375

Vsem občanom želimo srečno novo leto 
Za nakup se priporočamo!

t

DEDEK M RAZ VAS VABI

Otroke iz Krajevne skupnosti Mozitje 
bo DEDEK M RAZ obiskal
23., 24. in 25. decembra ob 18.00 uri na trgu v Mozirju. 
Otroke E Krajevne skupnosti Ljubno pa 27. decembra ob 16. uri 
pred Prosvetnim domom.

FO TO
— fotoaparati, objektivi, svetlomeiji, fleši, kinoprojektorji MEOS, montažne 

mize in ostali pribor
— filmi in baterije vseh vrst
— video in avdio kasete
— profesionalna fotografija
— razvijanje filmov in izdelava slik

OPTIK A
v sodelovanju s firmo OPTIKA »ABA« Maribor:
— dioptrijska očala po receptu ali brez
— okvirji: kovinski, plastični, kombinirani,... modnih designov in barv
— leče: mineralne standardne, stanjšane mineralne, CR-39 leče, ki so 2,5-krat 

lažje od mineralnih in tudi varnejše, fotoobčiitljive mineralne, bifokalne, 
progresivne (multifokalne), metalizirane mineralne in plastične

— varovalne vrvice: kovinske, tekstilne, usnjene, gumijaste, ... v različnih 
okrasnih izvedbah in barvah

— sončna očala modnih oblik (tudi s CR stekli in stekli z UV filtri), kolesarska 
in smučarska očala

ODPRTO torek sreda četrtek petek sobota nedelja
Mozirje 14— 19 14— 17 14— 17 10— 12
Gomjigrad 9— 16 9— 12 9— 12 9— 12 11— 12

Našo ponudbo gradimo na vašem zaupanju!
SREČNO 1990

ISKRA ELEMENTI — FERITI
Komisija za delovna razmerja 

objavlja
prosta dela in naloge

vodenje montažne delavnice
v poslovni enoti Ljubno ob Savinji

Pogoji:
— elektrotehnik — smer šibki tok
— tri leta delovnih izkušenj na vodenju proizvodnje

Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas s petmesečnim poskusnim 
delom.
Prijave z opisom dosedanjega dela in dokazili o končani šoli sprejema 8 dni po 
objavi kadrovska služba ISKRA ELEMENTI —FERITI, Ljubljana, Stegne 19.

Prodajalna tekstilnega in galanterijskega blaga 
ter modnih dodatkov 

Milena Pavlin, Moziije, Savinjska 22 
Tel. 063/831-119

Na zalogi imamo svečane ženske bluze, obleke in krila v modnih barvah, de- 
senih in modelih. Kot modni dodatek vam nudimo — bižuterijo, rute, šale, tor
bice, pasove in še kaj.

Pričakujemo vaš obisk, obenem pa vam želimo srečno in uspešno novo leto.

V RTN A RSTV O  —  CV ETLIČARSTV O  
BIDER Jelka, pri Skazu, Nazaije 143, telefon 831-026

obvešča cenjene stranke, da lahko dobijo 
vsak dan, tudi ob nedeljah in praznikih 
razne šopke — darila, ikebane, vence, pogrebne 
aranžmaje, lončnice in sadike

Se priporočamo in želimo 
srečno in uspešno novo leto.

OBVESTILO!
Veterinarska inšpekcija prosi vse rejce kuncev in zajcev občine Moziije, da 

prijavijo svojo rejo osebno ali po telefonu na Občinski inšpektorat občine Mozir
je, veterinarska inšpekcija, telefon 831-380.

Veterinarski inšpektor 
Bojana Sturm, dipl. vet.

OBVEŠČAM O VAS, DA NIHALKA ŽEKOVEC PO LET
N E M  R E M O N T U  Z A Č N E  R E D N O  O B R A T O V A T I

v petek 24.11.1989!

VOZNI RED:
8.00, 10.00, 12.00, 14.00, 16.00, 18.00

ZA SKUPINE VEČ K O T 20 L JU D I G O ND O LA  PELJE 
TAKOJ!

D O B R O D O ŠLI V UŽIVANJU NARAVE —  RTC GOLTE!

PREKLIC
Preklicujem izrečene besede dne 14.10.1989 v gostilni KMET napram Rob

nik Janezu, ml. iz Luč 101, kot neresnične, 
t Poljanšek Stanislav

Podvolovljek 35 
Luče

Z A H V A L A

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi našega dragega, skrbnega moža, 
očeta, starega očeta in tasta

FRANJA CESARJA st.
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem, sode
lavcem, društvom in organizacijam, ki ste ga v tako velikem številu po
spremili na njegovi zadnji poti, mu darovali vence, cvetje in nam izrazili 
sožalje. Zahvajujemo se govornikom, ki so orisali njegovo življenjsko 
pot, posebno za tople besede, s katerimi je opisano njegovo gledališko 
delo. Iskrena hvala Prosvetnemu društvu Moziije za organizacijo, pev
skemu zboru in godbi za odpete in odigrane žalostinke ter pogrebcem 
— članom igralske družine. Hvala dr. Klemenu in medicinskima ses
trama Darji in Majdi za skrb v času njegove bolezni. Zahvaljujemo se g. 
kaplanu za lepo opravljeni obred. Hvala vsem, ki so mu kakorkoli po

magali v življenju, ali se ga spominjajo s toplo mislijo.

Hvaležni in v globoki žalosti žena Zofija in sinova Janko in Franc z 
družinama

Obvestila upokojencem
Obveščamo vse člane Društva upokojencev Moziije, da v društvenih 

prostorih, Savinjska cesta 16, ponovno redno deluje pravna služba, in 
sicer vsako drugo sredo v mesecu od 8. do 10. ure. Istočasno sporoča
mo, daje ta služba na voljo vsem članom društev upokojencev v občini 
Moziije.

Poleg tega bi vas radi opozorili še na naslednje:
— Ob primeru smrti članov društva upokojencev večkrat naletimo 

na težave, ker ne zvemo pravočasno za čas pogreba. Svojce umrlega 
člana društva prosimo, da sporočijo te podatke področnemu poveijeni- 
ku, da lahko poskrbimo za spremstvo s praporom na pogrebu.

— V primeru, daje umrli član posmrtninsko zavarovan (vzajemna 
samopomoč pri zvezi društev upokojencev Slovenije), prosimo, da se 
pooblaščena oseba čimprej oglasi v društveni pisarni, da napravimo za
htevek za izplačilo posmrtnine.

— Upokojencem priporočamo, da se še v večjem številu kot doslej 
naročajo na VZAJEMNOST, glasilo Skupnosti pokojninskega in inva
lidskega zavarovanja Slovenije (SPIZ Slovenije) in Zveze društev upo
kojencev Slovenije. Za naročilo se lahko odločite pri naših poveijenikih 
ob pobiranju članarine za leto 1990, ki bo januaija oziroma februaija.

— Naš mešani pevski zbor deluje že četrto leto. Ves čas ga strokovno 
in požrtvovalno vodi Tone Acman iz Šmihela. Vabimo vse upokojence, 
ljubitelje lepe slovenske pesmi, da se pridružijo.

— Da bi se izognili nekaterim nemajhnim stroškom, kijih ima SPIZ 
Slovenije pri dostavljanju pokojnin po pošti, se vključujemo v akcijo, 
da bi tudi naši upokojenci prejemali pokojnine v čim večjem številu 
preko banke, kar je tudi zanje ugodnejše. Ob pobiranju članarine za leto 
1990 vas bodo naši poverjeniki s tem podrobneje seznanili in vam 
omogočili, da se odločite o tem predlogu.

— Vse upokojence, ki še niste člani našega društva, vabimo, da to 
postanete. Prijave sprejemajo področni poveijeniki oziroma dežurni v 
društveni pisarni vsak ponedeljek od 10. do 12. ure.

Društvo upokojencev Moziije

PISMA BRALCEV
Gola pokopana (2)

V pismih bralcev smo v zadnji številki 
Savinjskih novic objavili zgodbo o žalost
nem dogodku, ko so pokojnico pokopali 
neprimerno oblečeno oz. po besedah av- 
toijev pisma kar golo.

Čeprav nismo objavili imen, so se vple
teni kar sami prepoznali. Oseba, ki se čuti 
najbolj prizadeta, zanika vse trditve iz pi

sma sorodnikov in sosedov pokojnice in 
bo proti njim vložila tožbo, v kolikor seji 
le-ti ne bodo opravičili.

S tem polemike okoli tega primera za
ključujemo, saj je bti namen objave pisma 
le-ta, da je vsak človek upravičen do do
stojnega pogreba.

Novinarska raca (2)
V il .  številki občinskega glasila Savinj

ske novice, stran 2, je bil objavljen članek 
z naslovom »Novinarska raca«. Avtor je 
glavni in odgovorni urednik tov. Rajko 
Pintar. Snov za članek je dobil v 39. šte
vilki tednika Mladina z dne 10.11.1989, 
kjer je v rubriki Manipulator napačno na
vedeno — 1. da sem delegat DPZ v občini 
Moziije — v resnici sem delegat Krajevne 
skupnosti Nazaije in 2.,da sem brat Ivana 
Borštneija, enega od četverice iz sodnega 
procesa JBTZ v Ljubljani. Z Ivanom 
Borštneijem sva mala bratranca. Napaka 
je nastala, ker so pri tiskanju članka, ki ga 
nisem napisal jaz, izpustili piko za krajša
vo besede brat.(-ranec). Pravilno pa je za
pisano, da že od junija 1988 nisem dobil 
vabil na sestanke delegatov KS Nazaije. 
To zadnje je bistveno sporočilo članka v 
39. številki tednika Mladina.

Da bodo tudi bralci SN razumeli za kaj 
pri vsej stvari gre, naj navedem le nekaj 
osnovnih podatkov. Vabila delegatom KS 
Nazaije piše in pošilja tajnik KS tov. Pe
ternel Milan. Teh vabil nisem dobil že 1 
leto in pol. Zato sem 11. novembra 1989 o 
tem povprašal predsednico naše delegat
ske skupine tov. Vero Pečnik. Da ne dobi
vam vabil ni vedela, mojo odsotnost na se
stankih pa si je drugače pojasnjevala. 
Povedala mije še, daje naslednji sestanek 
že v torek 14. novembra. Udeležil sem se 
tega sestanka, vabila s strani tajnika KS 
tov. Peternela tudi tokrat nisem dobil. Na 
moje vprašanje je odgovoril samo to, daje 
včasih pač nemogoče obvestiti vse delega
te. Z odgovorom seveda nisem bil zadovo
ljen, saj me nihče ne bo prepričal, da dele
gata, ki živi v istem kraju kot tajnik KS, v 
enem letu in pol ne more niti enkrat obve
stiti o sestanku. Še bolj sem prepričan, da 
se mi vabila namenoma ne pošiljajo. Na
slednji dan, dne 15. 11. 1989 sem na 22. 
skupni seji vseh treh zborov Skupščine 
občine Moziije o tej zadevi postavil dele
gatsko vprašanje.

In še enkrat o članku »Novinarska ra

ca«. Dne 24. 11. 1989 sem obiskal glav
nega in odgovornega urednika SN tov. 
Pintaija in mu pojasnil bistvo članka v 
tedniku Mladina in kako je prišlo do tistih 
napak v tekstu. S tem je bil že seznanjen, 
saj je to izvedel od tovariša Novaka, pred
sednika OK SZDL Moziije, kateremu 
sem zadevo osebno pojasnil takoj po za
ključku 22. skupne seje zborov Skupščine 
občine Moziije, čez nekaj minut pa sta o 
tem govorila z glavnim in odgovornim 
urednikom SN tov. Pintaijem.

Tov. Pintar m eje prepričeval, da so v 
tedniku Mladina namenoma naredili tisti 
dve napaki v tekstu članka in tako z menoj 
manipulirali. Že sam naslov rubrike — 
Manipulator — to potijuje. Napisal je 
članek »Novinarska raca«, uredniški od
bor je dal zeleno luč za objavo SN dne 10. 
11. 1989. S tiskom so še počakali, da bi 
lahko objavili tudi poročilo z zasedanja 
občinske skupščine dne 15.1L 1989. Ta
krat je tov. Pintar že vedel, da v sta članku 
tednika Mladina dve napaki in bi še lahko 
svoj članek »Novinarska raca« ustrezno 
spremenil. Kot m ije povedal, tega name
noma ni storil. Razumljivo, Mladini je bi
lo treba vrniti žogico. S tem je tudi sam na
redil tisto kar očita Mladini. Tokrat 
namreč SN manipulirajo z menoj. V član
ku »Novinarska raca« je čas, v katerem jaz 
kot delegat nisem dobil vabil za sestanke, 
skrajšan za eno leto! S tem je napačno sez
nanil bralce SN o bistveni stvari, o kateri 
se sedaj pretaka črnilo.

Glede nagrade tistemu, ki bi našel v 
občini Moziije osebo s tako znamenitim 
sorodstvom inje povrhu še delegat DPZ, 
pa dobro premislite. Enoletna naročnina 
tednika Mladina ni majhen denar. Od SN 
ni dobička, saj jih davkoplačevalcem deli
te »zastonj«. Jo je uredniški odbor pri
pravljen plačati iz svojega žepa? Takšna 
kazen za prenagljeno ali namenoma iz
krivljeno pisanje bi najbrž kar vzgojno 
vplivala.

Delegat KS Nazaije 
MIRAN BORŠTNER



Okoninska cerkev
S posebnim zadovoljstvom lahko 

ugotavljamo velika prizadevanja za 
ohranjanje kulturne dediščine s pre
novo starih cerkva. Tako je dobila ze
lo zanimiva cerkev sv. Jakoba v 
Okonini povsem novo podobo po
tem, ko so zelo strokovno obnovili 
baročne stolpiče, natančno tako, kot 
so izgledali nekdaj, torej pred poža
rom, kije leta 1934 uničil del vasi in 
tudi ostrešje cerkve. Po tem dogodku 
so reševali le streho, ne pa tudi ne
kdanji izgled cerkve. Tako so nastale 
na mestu nekdanjih stolpičev, beton
ski »pokrovi«, ki so seveda bistveno 
skazili zunanjo podobo, nekdaj lepe 
cerkvice.

Ob takih prilikah je treba prebi
valcem predočiti preteklost prenov
ljene stavbe, da bi bolje vrednotili 
napore za obnovo v prvotno stanje. 
Nekaj o tem je napisal radmirski 
župnik Jože Vratanar v Savinjskem 
zvonu lani.

Izčrpno seje o zgodovini te cerkve 
razpisal Ignac Orožen v svojih deka
nijskih zapisih, o sami zgradbi in no
tranji opremi pa Avgust Stegenšek v 
knjigi Dekanija Gornjegrajska, Ma
ribor 1905.

Moj namen seveda ni, da bi šel v 
podrobnosti, pač pa le, da bi opozoril 
na kulturno-zgodovinski pomen cer
kve v Okonini.

Cerkev je bila prvotno brez dvoma 
gotska, saj je v svojem poročilu cerk
veni vizitator že leta 1631 zapisal, da 
je treba okna povečati, kar da je cer
kev temačna... Sicer pa se cerkev 
omenja že leta 1455. Stegenšek piše, 
dajo gornjegrajski perspektivni zem
ljevid upodablja v gotskih oblikah z 
nadstrešnim stolpičem (1650). Ker je 
cerkev spadala takrat v rečičko faro,

je tamošnji kaplan Jurij Schnaller le-, 
ta 1722 pozidal kapelico sv. Ignacija. 
Sploh sije ta kaplan prizadeval, da bi 
okoninska cervica postala božja pot, 
kot je takrat že bila radmirska cerkev. 
Zato je Schnaller leta 1729 ustanovil 
bratovščino sv. apostola Jakoba, sv. 
patriarha Ignacija in sv. mučenika 
Janeza Nepomuka. Tudi s prezida Va
njem in dozidavanjem je nadaljeval. 
Tako so nastali stolpiči na ostrešju 
okoninske cerkve. Kot seje pri seda
nji prenovi pokazalo, je bil v načrtu 
tudi stolpič v sredini zgradbe, torej še 
eden več, kot jih je sedaj. To dokazuje 
z deskami pokrita odprtina na stropu 
cerkvene ladje, nekako na sredini.

Stegenšek meni, da*so oltarji iz ob
dobja Schnalleija in so baročni, ter 
kot omenja avtor, zelo razgibani.

Dejstvo je, daje notranjost cerkve 
prav tako zanimiva in je seveda po
trebna prenove. Razumljivo, mora ta 
potekati postopno, saj so tovrstni po
segi zelo dragi in na sploh zahtevni. 
Kot je povedal župnik Vratanar, naj 
bi sedanjim delom sledila opravila na 
osrednjem delu ostrešja, ki sama po 
sebi niso zahtevna, so bolj tesarsko 
delo.

Morda še nekaj besed o župni 
stavbi poleg cerkve. Taje nekoč služi
la kot dom upokojenim duhovnikom 
(beneficiati). Zanimivo je, da je v tej 
zgradbi preživljal zadnja leta svojega 
življenja tudi prizadevni kaplan Schna
ller.

Seveda je o sami cerkvi toliko tega, 
da bi zahtevalo veliko več podrobno
sti, vendar pa sem navedel vire v ka
terih najde iskalec, ki bi se za pod
robnosti zanimal, vse odgovore.

A. Videčnik

Strelci so se pom erili
Občinska strelska zveza Mozirje je 

organizirala strelsko tekmovanje z MK 
puško v počastitev DNEVA REPU
BLIKE, kije bilo 29. 11.1989 na stre
lišču v Mozirju. Tekmovanja seje ude
ležilo pet tričlanskih ekip.

Ekipno je dosegla prvo mesto ekipa 
OSO Gornji grad, drugo mesto ekipa 
OSO Mozirje in tretje mesto LD

Mozirje.
Med posamezniki je prvo mesto do

segel Fedran Ivan iz ekipe OSO G. 
grad, drugo mesto Petrin Pavel iz ekipe 
OSO Mozirje in tretje mesto Poličnik 
Ivko iz ekipe OSO G. grad.

Zmagovalna ekipa je prejela pre
hodni pokal, prvi trije najboljši strelci 
pa medalje. Stane Miklavžič

Pri obnovi okoninske cerkve z velikimi odrekanji sodelujejo tudi prebi
valci tega območja

Nova vlečnica
V

v  Šmartnem ob Dreti
Ker taka investicija seveda ni po

ceni, so akcijo zelo široko zastavili. 
Vse pogodbe za nakup vlečnice so že 
podpisane, izdelovalcu pa so nakazali 
že polovico avansa. Vendar si morajo 
za drugo polovico sredstva še zagoto
viti, zato računajo tudi na pomoč ne
katerih delovnih organizacij, katere 
bi potem smučišče lahko koristile za 
svoje aktivnosti. V akcijo je seveda

vključena tudi krajevna skupnost in 
ostala društva iz kraja, krajani pa bo
do prispevali še dodatna sredstva in 
pomagali s prostovoljnim delom. Te
ga je bilo že sedaj veliko, saj je teren 
za novo vlečnico in smučišče že 
pripravljen.

Nova smučarska vlečnica bo stala 
na kraju,ki se imenuje Globoka riža, 
dolga pa bo 200 metrov. R. p.

Priložnostne razstave ob 20-letnici Savinjskih novic v novih prostorih 
mozirske galerije se je  udeležilo lepo število obiskovalcev

Franjo Cesar
V 77. letu je v Mozirju umrl 

Franjo Cesar, gledališki ustvarja
lec in dolgoletni vodja gledališke 
skupine pri domačem prosvet
nem društvu. Če bi hoteli opisati 
njegovo plodno delo na kultur
nem področju, bi potrebovali 
dolge strani.

Kot sin Ivana Cesarja, znanega 
rezbarja in podobarja, ki je tudi 
sam deloval pri igrah na tedanjem 
ljubiteljskem odru, je stopil na 
pot očeta in se doma izučil podo- 
barstva in rezbarstva. Tako mu je 
bila že vcepljena ljubezen do le
pega, pa tudi risarske sposobnosti 
so prišle do izraza. Marsikatero 
podobo kraja nam je tako ohranil 
in seveda paje tudi nadaljeval de
lo v hišni obrti.

Že pred drugo vojno je sodelo
val na odru domačega prosvetne
ga društva. Takoj po vojni je bil 
pobudnik prvih kulturnih priredi
tev v kraju. Ko paje moral iskati 
delo drugje, seje zaposlil kot odr
ski vodja v Slovenskem ljudskem 
gledališču v Celju. Tam seje tudi 
upokojil kot tehnični vodja. In ko 
se je vrnil v domači kraj, je z vso, 
njemu svojstveno vnemo, deloval 
v igralski dejavnosti. Vse večji 
krog mladih ljubiteljev je znal s 
svojim neumornim delom priteg
niti in veljalo je, da ga mladi zelo 
cenijo in so pod njegovim vod
stvom ogromno naredili. Lotevali 
so se zelo zahtevnih odrskih po

stavitev, pridobili stalne gledalce 
med prebivalstvom in tako razve
seljevali domačo in okoliško mno
žico ljudi, zavedajoč se dejstva, da 
je v odročnih krajih pač ljubitelj
ska kulturna ponudba vse kar je 
mogoče nuditi ljudem, ki seveda 
tudi radi obiščejo podobne pri
reditve.

Franjo Cesar je bil dejaven še 
drugje, denimo v društvu invali
dov naše občine je dolga leta vo
dil tajniške posle. Prav zaradi 
vsestranskega prizadevnega dela 
je bil odlikovan, tako s strani 
družbe, kot tudi s strani kulturnih 
organizacij.

Vrzel, kije nastala v domačem 
prosvetnem društvu po odhodu 
Franja Cesaija se nikakor ne mo
re zapolniti. V Mozirju je odrska 
dejavnost domala zamrla, tudi to 
je dokaz nenadomestljivosti ljudi 
Cesarjevega kova. Tudi zato je 
spomin nanj med nami živ in bo 
vedno prisoten. A. Videčnik

Povratek Odpisanih
Končan je jesenski del krajevne lige v 

malem nogometu, ki jo organizira 
Športno društvo Vrbovec Nazarje.

Tega vsakoletnega tekmovanja, kije 
zelo priljubljeno, se je letos udeležilo 
šest ekip in sicer Odpisani, Mladost, 
Kokarje, Zgornje Nazarje, Bloki in 
Spodnje Nazarje.

Jesenski prvaki so postali nogometa
ši ekipe Odpisanih, katerh člani so vsi 
starejši od 30 let. Sodeč po tem, da so v 
desetih tekmah v jesenskem delu kar

sedemkrat zmagali, enkrat igrali neod- » 
ločeno in le dvakrat izgubili, igralci 
Odpisanih le še niso za odpis. Sicer pa v 
zmagoviti ekipi igrajo Roman Gurdnik, 
Milan Peternel, Drago Šaponjič, David 
Pavlič, Slavko Napotnik, Rudi Šverc, 
Ljubo Žunter, Marjan Gračner, Franc 
Papež in Miran Vratanar, kije bil tudi 
najboljši strelec v jesenskem delu tek
movanja, saj je dosegel 13 golov. '

R. P.

Nenavadna dediščina
Marjeta in njen mož Janez, oba že 

krepko čez sedemdeset, sta pred leti 
dobila kletno stanovanje. Dodelila 
jima ga je stanovanjska skupnost. 
Brezplačno. Skozi nizka, tik pod 
stropom vgrajena okna nista mogla 
videti obrazov mimoidočih ljudi. 
Opazila sta lahko samo noge do glež
njev, največ do kolen, lahko pa sta 
gledala mačko, psa, golobe in kdaj pa 
kdaj kokoš, če je zašla na cesto in br
skala za hrano. Na drugi strani zgrad
be, prek ceste, je bila zelenica, za njo 
obrambni cerkveni zid.

Nekaj tednov se jim je zdelo, da sta 
odrezana od sveta, potem sta se na
vadila. Ne da bi se ozirala na okna, sta 
po odmevu korakov uganila ali je pe
šec, ki gre mimo, krepak mož, mlada 
ženska, onemogel starček, otrok...

Koraki so bili zdaj čvrsti in odloč
ni, drugič lahkotni in hitri, drsajoči in 
počasni, prešerni in poskakujoči.

Pozimi so zveneli tiše, bolj umirje
no. Dušil jih je sneg, mokrota.

Marjeta in Janez nista pazila na 
mimoidoče, pogrešala pa sta zven ko
rakov, če jih ni bilo. Kadar je bila ce
sta prazna, sta se počutila sama, 
osamljena. Zajel ju je občutek, da se 
je čas ustavil, čeprav je stenska ura 
glasno tiktakala. Dolg čas je bolj kot 
Janez občutila Marjeta. Ona je le 
kdaj pa kdaj odšla ven. Brez palice ni 
mogla nikamor. Janez, čeprav starej
ši, je bil še korenina. Hodil je v trgo
vino, na pošto in po drugih opravkih, 
s posebnim veseljem pa je obdeloval 
kos vrsta za stanovanjskim poslopjem.

Kljub letom, kletnemu stanovanju, 
pomanjkanju denarja in samotarstvu 
se nista pritoževala. Celo srečna sta se 
počutila. Na vrtu sta pridelala krom
pir in najnujnejše povrtnine. Kakšno 
leto manj, drugič več, odvisno od da
režljivosti narave.

Zanju je bil vrt del tistega življenja, 
ki sta ga bila vajena iz otroštva, pre
den sta se vselila semkaj. Vrt je bil vez 
z zemljo, delček preteklosti in sanj; da 
ne bi obdelovala le tuje, temveč svojo 
zemljo. Skrbno in z ljubeznijo sta je
seni pobrala sadove in jih shranila v 
majhno klet poleg stanovanja.

Preprosta, skromna in poštena, ki 
sta vse življenje tolkla revščino, se ni
sta počutila zapostavljena ali zavrže
na. Stanovanje je bilo suho, prostor
no in dosti bolj mirno kot zgoraj. 
Široka okna so dajala dovolj svetlobe 
in zraka; kadar pa seje na cesti dvig
nil prah, sta jih zaprla. Brezplačno 
stanovanje in denarne podpora so
cialnega skrbstva je bilo dovolj, da sta 
se počutila srečna.

Na odprto okno je sijalo jesensko

sonce. Tanka zavesa ni zadrževala 
sončnih žarkov in rahel veter je v sta
novanje prinašal topel, svež zrak.

Maijeta je uprla pogled skozi 
okno. Rada je opazovala golobe, ka
ko stopicajo po pločniku, se prelete- 
vajo, grulijo in iščejo drobtine. Janez 
je pospravljal po kuhinji. Kuhala je 
Marjeta, vse ostalo je opravil on. Ta
ko je bilo dan za dnem. Tudi to ju je 
vezalo in osrečevalo.

Čeprav zatopljena v dogajanje zu
naj, je Maijeta slišala, da mož brska 
po predalih kuhinjske omare in uga
nila, kaj išče.

»Cigaret nimaš, kajne?«
»Seveda jih nimam. Upal sem, da 

bom kje našel kak čik, pa nič.«
»Kako bi kaj našel, če skoraj filter 

pokadiš.«
»No, kdaj pa kdaj tudi kaj prihra

nim in kam založim.«
»Če nimaš, pojdi kupit! Še imava 

nekaj denaija, prvega bo pa kmalu 
in...«

»Pred prvim moram kupiti kruh, 
mleko, sladkor.«

»Kupil boš samo mleko in kruh, 
sladkor pa imava ali ga nimava. Ne
kaj dni bova že potrpela. Po več me
secev ga nisva okusila in nama ga je 
nadomeščal saharin—  si že pozabil?§
»Nisem pozabil. Pred leti nisva ime

la niti kruha.«
»Zato pa se zdaj ni treba povsem 

odpovedati cigaretam. Kupi jih eno 
škatlico!«

Ta hip so se s pločnika zaslišali ko
raki. Dvojni. Tik ob oknu so se poja
vile otroške noge, se spotaknile in ne
rodno zapletle. Otrok bi gotovo 
padel, če ga ne bi zadržala nevidna 
roka, očitno ženska, kajti k majhnim 
nogam je padla pletena ženska torbi
ca, iz nje paje padla usnjena denarni
ca. Padla je na rob okenske police, 
potem pa po notranji strani spolzela 
po gladkem betonskem nagibu na
ravnost v kuhinjo in pred Janezove 
noge.

»Ojej!« je kriknila ženska ob otro
ku. »Kaj pa zdaj...?«

Marjeta in Janez sta se spogledala 
in za hip nista vedela, kaj bi.

»Oh, pa ravno pri oknu si se spotak
nil, Vojko. Zdaj sva ob denar in do
kumente. Denarnica je padla kdove 
kam.«

Ob oknu se je prikazal obrazek 
dečka kakih treh ali štirih let. Posku
šal je pogledati, kam je padla mamina 
denarnica. Z drobnimi rokami seje 
oprijel železnih palic rešetke, hkrati 
pa napenjal oči, da bi videl v notra
njost. Naj seje še tako trudil, rešetka 
ni omogočla, da bi se nagnil globje.

Rekel je:
»Ni denarčka, ni!«
»Seveda ga ni. Le kako, da sva bila 

tako nerodna in ravno tu...«
Prenehala je sredi stavka, poklek

nila k dečku in majala z glavo. Imela 
je mlad, prikupen obraz, na katerem 
seje zdaj zrcalila skrb. Čeprav je bila 
zavesa tanka, s pogledom ni mogla 
prodreti skoznjo.

Janez je stopil k oknu in odgrnil 
zaveso, rekoč:

»Gospa, ne skrbite! Počakajte! De
narnico boste dobili nazaj. Ampak 
malo potrpljenja prosim! Star sem že 
in počasi hodim.«

»Ne smeva priti dol?« je vprašala 
ženska.

»Če se boste znašli. Na hodniku je 
temno in stopnice nerodne.«

Preden je do konca povedal, sta 
ženska in otrok že izginila od okna. 
Marjeta je ujela le še dečkove besede: 
»Greva po denarček, mami?«

Janez je odšel in na hodniku pri
žgal luč. Osvetljevala je tudi stopnice.

Zenska je že prihajala. Sinčka sije 
oprtala kar pod pazduho, daje ni ovi
ral pri hoji.
»Pa ne, da tukaj stanujete?« seje za

čudila. »Klet pač ni primerna za 
bivanje?«

»Midva sva zadovoljna,« je za oba 
odgovorila Maijeta. »Ni nama treba 
plačevati najemnine, stanovahje je 
suho in prostorno. Zgoraj stanujejo 
mlade družine, med njimi bi se ne po
čutila dobro.«

»Čeprav sva spodaj, pa nisva še v kr
tovi deželi,« se je nasmehnil Janez, 
»in to tudi nekaj velja.«

»Se pa navajava nanjo,« je Maijeta 
dobrodušno pribila. »Menim, da je 
misel na smrt tudi koristna: ne hlepiš 
po bogastvu in razkošju, odvrača te 
od ježe in sovraštva do ljudi in živali, 
znaš pa hkrati ceniti vsak dan, ker se 
zavedaš, da ti je pri teh letih podarjen, 
naj bo sončen ali deževen, zimski ali 
poletni.«

»Lepe misli ste izrekli! Kdor to nosi 
v sebi, je pravzaprav bogat. Ker sta 
skromna, sta srečna.«

Marjeta in Janez sta odobravajoče 
prikimala.

»Jaz nisem upala, da bom še kdaj 
videla svojo denarnico, a pri ljudeh, 
kot sta vidva... Kar precej denarja je v 
njej, kajne?«

»Nisem pogledal. Zajetna paje,« je 
dejal Janez in ženski ponudil denar
nico.

»Ja, kaj vse se lahko pripeti člove
ku,« je pripomnila Maijeta. »Če bi se 
deček spotaknil malce prej ali pozne
je, bi denarnico kar s tal pobrali in za
devo pozabili. Ampak nesreča, kot 
rečemo, nikoli ne počiva.

Ženska, ki seje predstavila za Mil

ko, je odprla denarnico, pogledala 
Janeza in dejala:

»Desetina vam pripada kot pošte
nemu najditelju in...«

»Nepošten pa si tako ali tako vse 
obdrži,« se je Janez glasno zasmejal 
in pristavil: »Midva sva poštena. Ko 
bi dognala, čigava je denarnica, bi jo 
vrnila, pa brez desetine. Dovolj je, da 
vasje grizla skrb, jaz nočem ničesar, 
čisto nič!«
»Imata res toliko denarja?« je tudi 

Milki šlo na smeh.
»To ne, ampak...«
»Potem se ne branite!« gaje prekini

la. »Ne bom vam dala desetine, ker 
sem skopuška; tako pravi moj mož in 
verjetno ima prav. Malce štedljiva, 
malce pa skopa. Ravno danes sem na 
pošti dvignila večjo vsoto denaija. 
Hišo obnavljamo.«

»Imate večjo družino, ali ste samo 
trije?«

»Zaenkrat smo trije, upam pa, da 
nas bo čez kakšno leto več; štiije ali 
pet. Brez otrok družina ni popolna, 
kajne? Gotovo tudi vidva imata svoje 
in vaju obiskujejo?«

»Midva sva bila kaj kmalu oropana 
za takšno družinsko srečo, gospa,« je 
povzela Maijeta. »Ko sva bila mlada, 
sva služila na kmetiji. Janez je bil 
hlapec, jaz dekla. Rada sva se imela 
in sklenila, da bova ves zaslužek 
shranjevala, ko pa bo dovolj, se bova 
poročila. Rada bi zaslužila za lasten 
domek, pa če bi ga bilo samo za en 
bobek in rada bi imela otroke. Kup
ček denaija pa tudi po več letih ni bil 
dovolj velik, da bi uresničila svoje že
lje. Kmet je videl najino stisko in 
nama ponudil v najem »ofersko« baj
to. .Popravita, jo, pa lahko živita v 
njej,’je dejal, .Prodati bajte s tisto le- 
ho njive, ne morem in nočem. Dam 
jo le na razpolago pod pogojem, da 
Janez še naprej ostane naš hlapec, ti 
Marjeta pa boš hodila na dnino, ka
dar boš utegnila. Janez bo dobival za
služek kot do zdaj, tebi pa bomo pla
čevali kakor plačujemo dninaijem.’ 

»To pa ni bila ganljiva ponudba. Za 
mene je nesramna. Kakšno zakonsko 
življenje pa bi imela?« Milki ni šlo v 
glavo. «Kolikor vem, so dninaije sla
bo plačevali, hlapci in dekle pa so 
svoj zaslužek dobivali šele ob koncu 
leta,'za vse leto nazaj.«
»Tudi midva sva se težko odločila. 

Strah naju je bilo, da bova s svojim 
denaijem bajto popravila, potem pa 
bo kmet iskal in našel razlog, da naju 
zapodi. Vseeno sva tvegala in spreje
la. Kmet ni snedel besede, prišlo paje 
mnogo hujše. Tako hudo, daje o tem 
težko govoriti. Leto dni po najini vse
litvi v hišo sem rodila dvojčka. Pri 
dveh majhnih otrocih nisem mogla

hoditi na dnino, kmet paje nerad Ja
nezu plačeval mesečni zaslužek. Ob 
koncu leta je zaradi tega dobil en par 
čevljev manj.«

»Ob nedeljah popoldne sem doma 
pletel koše in košare, ki jih je potem 
Maijeta odnesla sestri, ta pa je mojo 
robo prodajala, kakor je najbolje ve
dela in znala. Deklici sta bili zdravi in 
živahni, marsikaj je bilo treba kupiti 
zanju. Maijetaje čez teden pripravlja
la material: v globačah, kjer drevje 
obsije samo jutranje sonce, je sekala 
leskove palice za vitre, nabirala je vr
bove šibe in jih lupila, sam pa sem 
preskrbel bukov, hrastov in včasih še 
jesenov les za dna in »špange« pri ko
ših. Izkoristila sva vsako prosto uro, 
dostikrat pozno v noč. Kljub trudu 
smo zelo skromno živeli, a kot druži
na srečno.«

»Res, srečno, dokler ni prišla voj
na,« je Maijeta sklenila roki. Kar ne 
morem verjeti, da sem še na svetu, ko 
sem toliko prestala. Ja, človek veliko 
zmore, neveijetno dosti,« je dejala s 
poudarkom in sklonila glavo. Umol- 
nika je, ker ji je glas odpovedal.

Nadaljeval je Janez: »Zunaj na po
lju sva bila, ko je granata zažgala hišo 
in ubila deklici, ki sta spali popoldan
sko spanje. Živi sta zgoreli. Bajta, po 
večini lesena, je gorela kot bakla. Ni
česar nismo rešili.«

Milka je poslušala. Pozabila je na 
avtobus, na sinčka in vse skupaj. Po
doživljala je nesrečo Maijete in Jane
za. Po daljšem premolku je dejala: 

»Pa po tistem... in po vojni?«
»Spet sva bila hlapec in dekla, le s to 

razliko, da sva drugem kmetu služila 
kot zakonca in imela svojo sobo. Z 
zaslužkom sva kupila najpotrebnejšo 
opremo, nekaj pa so dali dobri ljud
je,« je povedala Maijeta.

»Nista več mislila na svojo hišo?« je 
spraševala Milka.

»Nič več. Otrok ni bilo več, denaija 
tudi ne. Garala sva in niti na to nisva 
pomislila, da se starava in da bova 
postala onemogla in brez vsega. 
Sploh nisva omenjala preteklosti in 
ničesar govorila o prihodnosti.«

»Zdaj imata pokojnini, kajne?« 
»Nimava pokojnin. Kmet naju ni 

zavaroval prej in ne po vojni. To 
sploh ni bilo v navadi. V novi Jugos
laviji pa bi morala biti zavarovana 
vsaj po pet let, da bi bila upravičena 
do pokojnin. Midva sva bila nevedna, 
gospodar pa je vedel, ali pa ni. Ce je 
vedel, si ni hotel naprtiti še teh stroš
kov. Po vojni, kakor drugi, tudi on ni 
imel denarja. Ko sva obnemogla, sva 
odšla. Stanovala sva blizu trga v neki 
stari hiši, ki sojo po desetletju določili 
za rušenje. Izselila naj bi se, toda kam. 
No, k nama je prišel socialni delavec. 
Zavzel se je za naju. Dobila sva sta

novanje tukaj in od socialnega skrb
stva od tedaj dobivava tudi preživ
nino.«

»Oba?«
»Janez dobi za oba skupaj.«
»Kako pa shajata s tako malo denar

ja? Življenjski stroški so vendar viso
ki,« se je čudila mlada ženska.

»Zadovoljna sva, da je toliko. Prej 
največkrat nisva imela niti za kruh,« 
je povedal Janez. »Bala sva se, da bo
va prisiljena beračiti, čeprav beračev 
po vojni ni bilo več.« *■»

»Shajava, ker Janez dobro gospoda
ri,« je Maijeta pohvalila moža. »De
narna podpora in zelenjavni vrt paje 
za sproti. No, Janez se mora odrekati 
svojim ljubim cigaretam, a je potrpe
žljiv.«

»Ne kadim veliko. Štiri ali pet škat
lic na mesec. Seveda pa bi več, če...«

Milka je poslušala in ni ji šlo v ra
čun, da kdo s tako majhnim denaijem 
more živeti inje povrh še zadovoljen, 
celo srečen. Ta dva se vse življenje 
ubadata s pomanjkanjem; usoda je 
bila zelo kruta z njima, pa vendar. 
Sreča gotovo ni v tem, koliko imaš in 
kaj imaš, temveč medsebojnem spoš
tovanju, razumevanju, skromnosti in 
ljubezni. Komur življenje veliko daje, 
postaja vse zahtevnejši in nikoli ni 
zadovoljen.

Vojko se ni dolgočasil. Pogovor 
odraslih ga ni zanimal. Zamaknjenje 
bil v stensko uro. Ni še videl take. Ura 
je glasno tiktakala. Njeno nihalo je bi
lo dolgo in se na široko premikalo.-« 
Na vsaki strani nihala sta tesno ob 
steni bila pritijena dva gozdna mo- 
žička v živo pisanih oblekah. Videti je 
bilo, da ta dva dajeta nihalu stalni in 
enakomerni ritem. Palčka sta ne
utrudno dvigala ude: eden roko, dru
gi nogo. Zdaj je dvignil nogo možiček * 
na desni, drugi pa roko na levi. Hkrati 
so se pobliskavale tudi njune oči, na 
eni strani modre, na drugi črne, ki so 
bile strašno živahne in nagajive. Voj
ku sta se palčka zdela živa, prava, po
sebno, ker so bile njune poteze na ob
razih razpotegnjene v očarljiv nasmeh.t

»Mami, poglej!« je nekajkrat zavze
to ponovil in mamo cukal za rokav. 
Ker se ni odzvala, je stegnil roke in z 
dlanmi okrenil njen obraz tja, kamor 
je želel. »Poglej, kako lepa ura! Palčki 
jo poganjajo. Take ure še nisi videla.«

»Vidim, Vojko, vidim!« gaje odšlo- * 
vila.

»Tako uro bi tudi jaz rad imel!« je 
hrepeneče povedal.

»Rada veijamem. Ti bi marsikaj 
rad,« je odgovorila in sina ljubeče, po
gladila po laseh. Ko pa je pogledala 
številčnico, je osupnila. »Še malo, pa

(Nadaljevanje na 8. strani)
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bi bila prekasna za na avtobus,« je re
kla in naglo vstala. Na hitro seje po
slovila in z Vojkom sta stekla po 
stopnicah na piano. Ko sta tekla mi
mo okna, je Marjeta videla samo žen
ske noge. »Gotovo je spet sina poba- 
sala pod pazduho,« je dejala.

»Kako prijazna ženska,« je z veselim 
in hvaležnim glasom Janez pobožal 
bankovce, ki jih je Milka pustila na 
mizi.

»Prijazna in dobra,« je potrdila 
Marjeta.

»In sinček, kako zavzeto je gledal 
uro, kako všeč mu je bila. Ko bi mid
va imela kakšno drugo, bi to kar snel 
s stene in mu jo dal.«

»Nič bi ne imela proti. Oddolžila bi 
se njegovi mami. Kar preveč denarja 
je dala.«

»No, brez te stenske ure bi nama bi
lo hudo dolgčas. Prijetno je poslušati 
njeno tiktakanje, posebno ponoči, 
kadar noče priti spanec na oči,« je 
ugotavljal Janez.

»Nama kaže čas, dečku pa sta všeč 
predvsem palčka. Njegovi mami seje 
gotovo zdela staromodna in brez 
vrednosti, jaz pa jo visoko cenim. 
Nekoč sem jo gledal z enakimi očmi 
kot Vojko, pozneje kot časomer. Oh, 
stric meje imel rad in izpolnil je mojo 
vročo željo, ko mi jo je podaril. Pal
čka sta njegovo ročno delo. Urar sa
mouk je bil, pa zelo spoštovan in ce
njen. Ta ura je stara več kot dvesto 
let, pa še vedno gre in zelo točno.«

Marjeta je zgodbo o uri že večkrat 
slišala, zato je prekinila Janeza in 
rekla:

»Zdaj pa pojdi po cigarete! Lahko si 
dovoliš priboljšek, ko si tako zlahka 
prišel do denarja.«

»Ako bom kupil cigarete, bom zate 
kupil kavo. Od kave je več koristi kot 
od cigaret, ki jih izpuhtim v zrak.« 

»Dobre volje si, Janez. Te je denar 
tako prevzel?«

»Bolj kot denarja sem vesel obiska 
mlade gospe in njenega fantka. Ta 
ženska ne zaničuje starih ljudi; zelo je 
prijazna in razumevajoča. Videti je 
bilo, da se ji smiliva.«

»Da, redki so taki. Ko bi si upala, bi 
jo prosila, naj naju še kdaj obišče in 
pripelje sinčka s seboj. Vendar, gospa 
hodi v službo in pozabila bo na naju. 
Morda je nikoli več ne bova videla.«

Marjeta seje motila. Vojko ni po
zabil na uro, na starega strica in teto, 
pozabila ni nanju njegova mama. 
Obiskovala ju res nista pogosto, več
krat pa sta šla mimo okna, kjer je 
»ubežela« denarnica. Ob taki priliki 
je Vojko počenil k okenski rešetki in 
potrkal na šipo:

»Stric! Teta!«
Včasih je bil okno zaprto, včasih 

odprto. Maijeta in Janez sta bila neiz
rečeno vesela Vojkovega glasu in nje
govega trkanja. V svojem stanovanju 
nista preslišala njegovega nežnega 
glasu. Bil je sprememba, prijetna 
sprememba v njunem enoličnem živ
ljenju. Če Vojka dolgo ni bilo k oknu, 
sta se že bala, da se mu je kaj pripetilo 
ali je pozabil nanju; ko pa je potrkal, 
sta bila znova vsa iz sebe od veselja. 
Dostikrat je Vojko na notranjo polico 
položil škatlico, ki je spolzela po str
mi betonski polici in Janezu prinesla 
cigarete. Vojko ob srečanju ni pozabil 
vprašati:

»Še palčka poganjata uro?... Se še 
nista ustavila?«

Vojkova mama je redno skrbela, 
da sta Marjeta in Janez imela pribolj

šek: Marjeta kavo, Janez cigarete, 
hkrati pa sta videvala Vojka, ki jima 
je s svojo vedrino in otroškim sme
hom lepšal in krajšal jesen življenja.

Čas je mineval. Minilo je leto in še 
eno. Vojko je že hodil v malo šolo. 
Redno je prihajal v trg in kdaj pa kdaj 
v stanovanje Marjete in Janeza. Pri
našal je pozdrave od mame in očeta; 
to so bile priložnosti, ko je lahko, 
predenje odšel na avtobus ali je ma
ma prišla ponj, občudoval starinsko 
uro, njene vztrajne in vesele možičke.

Prišel pa je dan, koje Vojko zaman 
trkal in klical. Ni se oglasil Janez, ni 
se odzvala Marjeta. V kletnem stano
vanju je vladala tišina. Poletje je bilo, 
a okna so bila zaprta, zavese so 
mirovale.

Vojko je že sklenil, da bo odšel po
trkat na vrata, ko seje v pritličju nad 
Vojkovo glavo odprlo okno. Ob 
njem se je čez polico nagnil mlajši 
moški in pogledal Vojka.

»O Vojko, ti si! Si prišel na obisk?«
»Kje pa je stric Janez, da mi ne od

pre?« je deček nestrpno vprašal.
»Zal, Maijete in Janeza ni več tukaj. 

Saj veš, Vojko, Maijeta je bila stara in 
bolehna; umrla je in...«

»Umrla?« je začudenih oči ponovil 
Vojko. »Pa stric Janez? On gotovo ni 
šel kam daleč?«

»Veš, kar precej daleč je odšel... V 
dom ostarelih, če veš, kaj je to?«

»V,.... v dom ostarelih?« je s pobitim 
in tihim glasom dejal deček. »Mama 
mi je razložila, kaj je to. Oh, ubogi 
stric Janez!«

»Čudno, da o tem še nisi nič vedel, 
saj si ju kar pogosto obiskoval.«

»Med počitnicami smo bili na mor
ju. En mesec smo bili.«

»Ja,ja, med tem pa seje tu marsikaj 
zgodilo, Vojko.«

Vojko si je obrisal solze. »Jaz, jaz 
sem tako rad imel strica in teto,« je 
potrto povedal.

Mlajši ljudje se ne spominjajo 
časov, ko so po naših vodah plavi
li velike količine platanic in jih  
usmeijali do žag; teh je  bilo v do
lini seveda zelo veliko. Plavljeje je  
bil zahteven in nevaren posel in za 
to delo so veljala posebna oblas
tvena in siceršnja pravila.

Pred prvo svetovno vojno je  
plavbena dovoljenja posredovala 
sreska oblast v Celju preko svoje 
izpostave (ekspoziture) v Mozir
ju. Po prvi vojni pa je  se to urejal 
srez v Gornjem gradu. Pri tem so 
se sklicevali na vrsto državnih in 
drugih predpisov. Naštejmo jih 
nekaj: Gozdarski zakon iz leta 
1852, Zakon o gozdovih iz leta 
1929, Društvena pravila iz leta 
1914 in seveda na temelju zapis
nikov, ki so bili vsako leto nareje
ni ob ogledu voda.

Veljalo je  državno določilo, da 
je čas plave trajal do 30. junija 
vsakega leta.

Plavilo se je  po naslednjih vo
dah: Savinja, Dreta, Jezera, Glo- 
baša, Lučnica, Dupla, Krumpah, 
Sopat (Šopat), Bela in Ljubnica. 
Seveda je  bilo določeno od kod je  
katera od naštetih voda primerna 
za plavljenje.

Določalo seje vse podrobnosti 
o zavarovanju bregov voda in po
tek samega plavljenja. Največ so 
plavili trgovci z lesom, seveda pa 
so si te pravice lahko pridobili tu
di imetniki gozdov. Vsekakor je

sresko načelstvo vsako leto izdalo 
odločbo, praviloma pa vsaka tri 
leta skupno listo plavbenih upravi
čencev.

Iz seznama plavbenih upravi
čencev za leta 1932 do 1935 naj
dem o kar 84 imen upravičencev. 
Zanimivo je, da so posamezniki 
morali prijaviti predvidene koli
čine platanic, ki se naj bi plavile. 
Vsak upravičenec je  imel svoj 
znak s katerim  je  opremil platani- 
co, da so potem pri razporeditvi 
lesa na posamične lastnike vedeli 
čigava je  platanica. Ta znak je  bil 
v seznamu upravičencev tudi na
risan in tako uradno potijen. Na
vedeno je  tudi bilo po kateri vodi 
namerava kateri turned upravi
čencev plaviti les. Če bi pogledali 
seznam glede na količine, bi lah
ko ugotovili, daje  imel največ pri
javljenega lesa Marijingrad v Na- 
zaijah (Graščinska uprava), nam 
reč 40.000 platanic. Sledi Lesna 
zadruga Luče s 10.000 platani- 
cami. Potem pa so med »veliki
mi« še imena: Alojz Goričar, Mo- 
ziije, Franc Kolenc, Juvanje, 
Martin Juvan z Ljubnega, Ante 
Tevž z Ljubnega, Franc Rakun iz 
Šentjanža in tako dalje.

D a bi bralci lahko spoznali 
kakšne znake so uporabljali upra
vičenci za žigosanje platanic, se
veda so nekateri uporabljali kar 
določeno barvo, bom o del sez
nama upravičencev priobčili.

A. Videčnik

»Tudi onadva sta te imela rada. Zelo 
rada. Stric Janez te ni pozabil, boš vi
del. Malo počakaj, pa ti bom nekaj 
prinesel!«

Vojko se je naslonil ob zid in ob 
misli, da nima več svojih starih prija
teljev, so mu po licih tekle debele 
solze.

»Pridi sem, Vojko!« je zaklical mo
žakar, ki je že stal na pragu z veliko 
škatlo v rokah.

»Kaj pa je notri?« je bil Vojko rado
veden in neučakan.
»Tisto, kar ti je bilo všeč: ura s 

plački.«
»Ura!... Ura s palčki! Je stric naročil, 

da mi jo daste?« je bil negotov.
»Seveda! Janez te ni pozabil. Tam, 

kjer je zdaj, ne potrebuje ure, poseb
no ne tako velike.«

»Všeč mi je že bila ura,« je počasi 
odvrnil Vojko, »ampak jaz bi rajši vi
del, če bi bil stric Janez še tukaj. Tako 
vesel je bil, kadar sem prišel in mu 
prinesel cigarete.«

»Tudi zdaj bo vesel, ko mu bom jaz 
povedal, kar si pravkar dejal. Janez ni 
umrl. Sli ga bomo obiskat in takrat 
mu bom povedal, da sem ti uro izro
čil. Če boš hotel, mu boš lahko kdaj 
pisal.«

»Zdaj še ne znam, pa se bom kmalu 
naučil, saj že hodim v redno šolo. Ko 
pa bom zrasel in imel avto, ga bom šel 
obiskat. Gotovo bo zelo vesel.«

»Ja, mislim, da bo. Zelo bo vesel!« 
je zatrdil možakar, sam pri sebi pa je 
pomislil: Takrat, ko boš ti zrasel in imel 
avto, bo stric Janez že davno zatisnil 
oči in v miru počival.

Štefka Petek
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Ungerjevo potovanje v naše kraje poleti 1836
D o s l e j  s m o  ( p a l e o ) b o t a n i k a  

F r a n z a  U n g e i j a  s p r e m l j a l i  n a  

p o t i  p o  Z g o r n j i  S a v i n j s k i  d o l i n i  

v s e  d o  S o l č a v e ,  k j e r  j e  i m e l  v e 

l i k o  p o v e d a t i  o  k r a j u  i n  p r e d 

v s e m  o  r a s t l i n s t v u  i n  ž i v a l s t v u .

Iz Solčave sem šel na nekaj iz
letov, tisti z vzponom na Ojstrico 
pa se je  zaradi neugodnega vre
mena ponesrečil; medtem pa sem 
vendarle spoznaval dolino okrog 
Solčave, ki je  tako v slikovitem 
kot tudi naravnozgodovinskem 
smislu neprimerno lepša in zani
mivejša kot kateri koli drugi del te 
razvlečene soteske. Že pri kmetiji 
Logar (1) je  človek presenečen, 
ker se dolina nepričakovano raz
širi, in medtem ko se vse do kme
tije Plesnik (2) vlečejo krasni 
pašniki in rodovitna polja, pokri
va notranji del doline log, podo
ben pragozdu, katerega sveto ti
hoto zmotijo samo glasovi kro
karjev in kriki planinskega orla. 
Tu ni niti najmanjše sledi o kaki 
"lezi, le skoraj tri četrt ure dolga 
drča za les vodi čez strohnela de
bla in čez prodnato strugo gor

skega potoka z mnogimi pritoki, 
ki pa v tem letnem času praviloma 
nima veliko vode. Tukaj cvetijo 
na apnenčastem produ Papaver 
Burseri, Campanula Zoisii,Cera- 
stium latlfolium, Potentilla Clu- 
siana, Scrophularia canina L. in 
več drugih redkih planinskih 
rastlin.

Česar glede botaničnih zakla
dov nisem bil deležen pri onemo
gočenem vzponu na Ojstrico, sem 
povečini nadomestil na Raduhi, 
kar seje dalo, pa sem povzel po že 
omenjenem seznamu rastlin (3). 
Na to gorovje iz prehodnega ap
nenca, visoko 6335 pariških čev
ljev (4), sem se povzpel s strmejše 
zahodne strani in ga podolgem 
tudi obredel. Stekleničke s špiri
tom in pločevinaste pušice so se 
pri tem izdatno napolnile.

Manj zanimivo je  bilo nadalje
vanje mojega „popotovanja ob 
Meži (5) proti Črni na Koroškem 
(6).

O PO M B E: (1) V izvirniku: Lo
gar. —  (2) V izvirniku: Plessnig.

—  (3) O  tem se je  poučil v Celju 
pri prefektu Dorfmannu,kar je  bi
lo povedano v prvem delu tegale 
prevedenega odlomka. —  (4) En 
pariški čevelj meri 32,4 centime
tra, tako da bi bila Raduha po 
Ungeijevih izračunih visoka 2052 
metrov. (Današnja izmera dalje 
višino 2062 metrov.) —  (5) V iz
virniku: Missbach. —  (6 ) V izvir
niku: Schwarzenbach in Kämthen.

Pa še zapisek o piscu potopisa 
izpred 153 let Franzu Ungerju. 
Bilje paleobotanik, torej seje uk- 
vaijal z botaniko v davni prete
klosti, pa tudi botanik. Rodil seje 
leta 1800 — torej je  bil Prešernov 
sodobnik —  na gradu A m thof v 
Lučanah (Leutschach) na Štajer
skem (danes v Avstriji) in je bil po 
materi slovenskega rodu. Študiral 
je  v Gradcu, na Dunaju in v Pragi. 
Potem je  bil v Gradcu in na D u
naju profesor na univerzi, po 
upokojitvi (leta 1866) pa je  spet 
prišel v Gradec, kjer je  umrl leta 
1870. —  Bilje med drugim redni 
član akademije znanosti na D u
naju.

Unger je  veliko prehodil in 
utemeljil marsikaj novega v svoji 
stroki, napisal je  mnogo del in se 
posvečal tudi našim krajem. In še 
zanimivost: leta 1860 izšlo Un- 
geijevo delo Potopljena Atlanti
da je  bilo prevedeno v več jezi
kov, v njem pa utemeljuje zvezo 
med Severno Ameriko in Evropo 
na podlagi fosilnih ostankov.

Življenjepisni pregled o Unger
ju  v Slovenskem biografskem 
leksikonu (napisal g a je  Ivan R a
kovec) ne ve za delo, iz katerega 
je  vzet tukajšnji odlomek, ki se 
nanaša na Zgornjo Savinjsko do
lino. Zato pa zdaj vemo mi, pre
beremo ga lahko tudi v slovenšči
ni in celo še več: ob prvem delu 
potopisa po Zgornji Savinjski do
lini je  bila objavljena ena od 
zgodnejših upodobitev Igle, iz pr
ve številke revije Steiermärkische 
Zeitschrift leta 1836. Spet je  treba 
reči: ni ogromno, je  pa veliko — 
vsaj za nas, Zgomjesavinjčane.

Uvod, prevod 
in opombe 

Peter Weiss

Valent Vider iz Solčaveje našel tole sliko, ki predstavlja gozdne delavce 
in je  na njej zapisan datum 18. 8.1908. Na sliki se nazorno vidi razno 
orodje, ki so ga takrat gozdni delavci uporabljali.

Veterinarsko dežurstvo
18. 12. do 24. 12. Zagožen Drago, dipl. vet. Ljubno, tel. 840-179 
25. 12. do 2. L Lešnik Maijan, dipl. vet. Ljubija, tel. 831-219

3. L do 7. L Kralj Ciril, dipl. vet. Ljubno, tel. 840-112
8. L do 14. L Zagožen Drago, dipl. vet. Ljubno, tel. 840-179 

15. L do 21. L Lešnik Maijan, dipl. vet. Ljubija, tel. 831-219

Dežurna služba Elektro Celje 
Nadzomištvo Nazarje za mesec januar 1990
Od L L do 7. L 1990 Jeraj Franc, Prihova, tel. 831-910 
Od 8. L do 14. 1.1990 Lever Peter, Paška vas, tel. 884-150 
Od 15. L do 21. L 1990 Tratnik Franc, Pusto polje, tel. 831-263 
Od 22. L do 28. L 1990 Marolt Marko, Moziije, tel. 831-877 
Od 29. L do 4. 2.1990 Jeraj Franc, Prihova, tel. 831-910 

V slučaju kakšnih sprememb pokličite Elektro Celje. Tel. 25-841 kjer dobite 
vse potrebne informacije.

Kino »Dom« Mozirje v januarju 1990
1. Brata Petardi — ZDA — Pust.
2. Upor na ladji Bounty — ZDA — Zgod.
4. ZDRAV DUH V ZDRAVEM TELESU — ZDA — Erotika 
6. in 7. POLICIJSKA AKADEMIJA IV. — ZDA — Komedija 
11. ČUDEŽNA DEKLICA — ZDA — Špijonski
13. 14. NEDOTAKLJIVI — ZDA — Akcijski
18. CIVILNA PATROLA — ZDA — Akcijski
20. 21. ZAKON OROŽJA — ZDA — Akcijski
25. POPER IZ MIAMIJA — ZDA — Trda erotika
27. 28. TRIJE (AMIGOJI) PRIJATELJI — ZDA — Komedija

Kino »Jelka« Nazarje v januarju 1990
3 ČAROVNICE, ameriški film — znanstveno-fantastični
6 — 7 SAHARA, ameriški film — avanturistični
10 PRVE ZELJE, ameriški film — ljubezenski
13 — 14 JAZ SEM KONTROLA, ameriški film — kriminalka
17 BABY BUM, amerški film — komedija
20 — 21 MAŠČEVALEC, ameriški film — akcijski
24 IGRAJ SE ALI UMRI, ameriški film — triller
27 — 28 PIRAMIDA STRAHU, ameriški film — spektakel
31 KRVAVA BORBA, hong kong film — karate

Kino Ljubno ob novem letu in v januarju
29. XII. 1.1. SUPER DESETKA — ameriški trdoerot. film —NOČNI KINO
30. — 31. XII. LA BAMBA — ameriški glasbeni film
31. XII. ZVEZDICA ZASPANKA — domači lutkovni film 
L I. POSLEDNJA OAZA — dokumentarni film
2 .1. BRATA PETARDI — francoski akcijski film
6. — 7 .1. OBRAČUN OB 3,15 — ameriški akcijski film
13. — 14.1. SARTANA PROSI ZA SMRT — ameriški film —vestem
20. — 2 1 .1. ARIZONA JUNIOR — ameriški film, komedija
2 3 .1. TO SO GADJE — slovenski film, komedija
26 .1. VONJ GREHA — ameriški trdoerotični film — NOČNI KINO 
27. — 2 8 .1. DVOJNA UGRABITEV — ameriški film, kriminalka
30 .1. ČUDEŽ V OSMI ULICI — ameriški znanstvenofant. film

Cenjenim obiskovalcem želimo srečno in uspešno novo leto, ter obvešča- 4 
mo, da bomo v naslednjih mesecih predvajali filme letošnje uspešnice: DVOJ
ČKA, BATMAN, KRISTUS IZ NAZARETA in COCKTAIL.

Matična kronika za mesec november 1989
POROKE: L Atelšek Miloš, star 36 let iz Tera 61 in Tiršek Marija,s tara 40 

let iz Tera 66,2. Pahovnik Hubert, star 24 let iz Gomejga grada 102 in Ugovšek 
Tatjana, stara 22 let iz Trnovca 3, 3. Kotnik Jožef, star 29 let iz Tera 40 in 
Kranjc Maijana, stara 23 let iz Tera 7/a, 4. Ugovšek Martin, star 37 let iz Gor
njega grada 117 in Planovšek Andreja, stara 33 let iz Šmiklavža pri G. gradu 54

SMRTI: 1. Pustoslemšek Jožef, star 90 let iz Savine 62,2. Brglez Franc, star 
- 33 let iz Radimiija 36,3. Robnik Ana, stara 68 let iz Luč 1,4. Moličnik Franči

šek, star 49 let iz Luč 28, 5. Krefel Marija, stara 66 let iz Varpolja 12,6. Polič
nik Maijeta, stara 19 let iz Solčave 76,7. Benda Franc, star 82 let iz Sp. Rečice 
48,8. Klemše Marija, stara 84 let iz Dol Suhe 13,9. Zagožen Peter, star 43 let iz 
Vologa 20, lO.Celinšek Anton, star 58 let iz Mozirja, „Savinjska cesta 70,11. 
Cesar Frančišek, star 77 let iz Moziija, na Trgu 11,12. Žehelj Rozalija, stara 79 
let iz Ljubije 95

Nove knjige v občinski matični knjižnici
I. LEPOSLOVJE: Kavčič: Pesnik in policitska, Škrinjar: Čas za roparice, 

Menart: Stihi mojih dni, Tomšič: Veter večnosti, Drew: Willow, Zbirka Lirika:
W. Whitman, S. Mallarme, A. Ahmatova, Pahor: Mesto v zalivu, Košuta: 
Rapsodija v treh stavkih, Aralica: Duše sužnjev, Tasič: Moj život, Hugskaran 
— Moje življenje, Huaskaran, Eco: Fukoovo klatno 

n . STROKOVNA LITERATURA: Bogataj: Domače obrti na Sloven
skem, Ule: Mladina — za modernizacijo slovenske družbe, Prešernov koledar 
1990, Sedej: Sto najlepših kmečkih hiš na Slovenskem, Zbornik za zgodovino 
naravoslovja in tehnike, Paternu: Obdobja in slogi v slovenski književnosti, 
Grošelj: Prehodil bi svet za en sam nasmeh, Rozman: Božič po Lukovem evan
geliju, Kerševan: Religija in slovenska kultura, Labinowicz: Izvirni Pagiat, 
Sočnice (Moje sobne rastline), Kopriva: Ljubljana skozi čas, Biohrana — za 
zdravje, Enciklopedija Slovenije 3. del.

E2Q N 0 V IC E
»Savinjske novice« izhajajo mesečno—Izdaja SZDL občine Mo
zirje — Urejuje uredniški odbor — Glavni in odgovorni urednik 
Rajko Pintar — Tajnica urednika Mija Pavlin — Fotografska 
priprava Ciril Sem — Tehnični urednik Niko Kupec— Uredništvo 
in uprava: OKSZDL Mozirje, telefon (063) 831-850—Žiro račun 
pri SDK ekspozitura Mozirje številka: 52810-678-54000 — Sa
vinjske novice, glasilo SO Mozirje — Rokopise, objave in oglase 
za vsako številko sprejemamo do 10. v mesecu — Stavek, filmi in 
prelom DIC, tozd Grafika Novo mesto — Tisk na rotaciji Ljudske 
pravice v Ljubljani — Po mnenju IS SRS, Sekretariata za infor- 
macijefšt. 4211/72zdne9. maja 1973)je časopis oproščen davka 
na promet proizvodov.


